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توضیحات سیف در خصوص افزایش حجم نقدینگی؛

سخن از نقدینگی بدون توجه به اندازه اقتصاد 
ثمری ندارد 

رئیس کل بانک مرکزی مشکل اقتصاد در شروع فعالیت دولت را رکود تورمی عنوان 
کردو با بیان اینکه خروج از آن شرایط نیازمند تصمیماتی ویژه بود گفت:سخن از 

نقدینگی بدون توجه به اندازه اقتصاد ثمری ندارد. 
ولی الله سیف طی یادداشتی در کانال تلگرامی خود نوشت:

این روزها نگرانی هایی در مورد نقدینگی و افزایش حجم آن مطرح می شود. کمی 
پیش از آن،  سیاستگذار پولی و دولت از بابت تمرکز افراطی بر کنترل تورم و اعمال 
سیاست انقباضی شدید که منجر به تشدید رکود می شود مورد انتقاد قرار داشت. به هر 
حال باید توجه داشت که سیاستگذار اقتصادی همواره با مقوله مبادله )trade off( بین 
اهداف و متغیرهای اقتصادی روبرو است و روند کلیه متغیرها و نماگرهای اقتصاد همواره 
مورد توجه بوده و با دقت رصد می شود و در هر زمان متناسب با شرایط تصمیمات 

لازم گرفته شده است.
مشکل اصلی اقتصاد در شروع فعالیت دولت، رکود تورمی بود و برون رفت از آن شرایط، 
تصمیمات ویژه ای را نیاز داشت.  در حال حاضر نیز انتقادها متوجه رشد نقدینگی 
است و بزرگی حجم آن در اقتصاد مورد انتقاد قرار گرفته و آن را معما می دانند! این در 
حالیست که حجم نقدینگی یکی از متغیرهای اقتصاد است که نه تنها نمی تواند همه 
پیچیدگی های اقتصاد را به تنهایی نشان دهد، بلکه سخن گفتن از بزرگی آن بدون توجه 

به اندازه اقتصاد ثمری ندارد.
حجم نقدینگی معیاری برای اندازه گیری عرضه پول است که از مجموع اسکناس 
و مسکوک در گردش و سپرده های بخش غیردولتی در شبکه بانکی بدست می آید. 
بانک مرکزی به طور دقیق و مستمر اطلاعات سپرده ها را از شبکه بانکی جمع آوری 
می کند و بعد از محاسبه حجم نقدینگی مطابق با استاندارهای بین المللی، آن را منتشر 
می سازد. باید توجه داشت که سپرده های بخش غیردولتی ۹۵ درصد نقدینگی را تشکیل 
می دهند؛ این سپرده ها متعلق به مردم است و در بانک ها نگهداری می شوند. صاحبان این 
سپرده ها هر زمان که اراده کنند باید بتوانند به سپرده های خود دسترسی داشته باشند.

 وظیفه شبکه بانکی حفظ سپرده های مردم و استفاده از آنها در تامین مالی طرح های 
سرمایه گذاری است. شاید منظور محدود شدن قدرت وام دهی بانکها علیرغم رشد 
نقدینگی بوده است. البته در این خصوص بانک مرکزی بارها موضوع تنگنای اعتباری و 
انجماد بخشی از داراییهای بانکها بدلیل انباشت مطالبات غیرجاری، انباشت بدهی های 

دولت و رسوب داراییهای غیر مالی را تبیین و تشریح کرده است.
متاسفانه، یک دهه فشار بر منابع بانک ها آنها را در شرایطی قرار داده که توانایی تامین 
مالی سرمایه گذاری ها متناسب با ظرفیت های گسترده اقتصاد بانک محور ایران را ندارند. 
بانک مرکزی با اجرای اقداماتی کوتاه مدت تا حدودی به بهبود شرایط کمک کرده؛ اما 
رفع کامل این مشکلات نیازمند اصلاح نظام مالی و بخش بانکی کشور است. استفاده از 
ظرفیت های بالقوه اقتصاد نیازمند سرمایه گذاری است و نظام مالی باید بتواند منابع لازم را 
تامین نماید. دستیابی به این هدف نیازمند اجرای سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی در 
خصوص اصلاح و تقویت بخش مالی کشور شامل نظام بانکی و بازار سرمایه است. کلیه 
نهادهای اقتصادی باید در اجرای اقتصاد مقاومتی مشارکت کنند و این رمز دستیابی به 
موفقیت است. بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران از تمام توان کارشناسی کشور در 
مسیر اصلاح و تقویت نقش نظام بانکی استفاده نموده و از هر راهکاری که به ارتقای رفاه 

شهروندان کمک کند استقبال می نماید.

ظریف: 

نفت برجام را زنده نگه داشته است 
وزیرامور خارجه با بیان این که وزارت نفت بهترین بهره را از برجام برده است، گفت: 

نفت برجام را زنده نگه داشته است. 
محمد جواد ظریف در نشست هم اندیشی و هماهنگی وزیران و معاونان وزارت نفت و 
خارجه  که در ساختمان مرکزی وزارت نفت برگزار شد، تاکید کرد: وزارت امور خارجه 

آماده است تا شرایط را برای پیشبرد اهداف وزارت نفت فراهم کند.
وی با بیان این که نباید فرصت های پسابرجام را از دست داد، تصریح کرد: وزارت نفت 
نشان داد که برجام عملیاتی و زنده است. بیژن زنگنه، وزیر نفت نیز در این دیدار ضمن 
قدردانی از وزارت امور خارجه در به  سرانجام رساندن مذاکرات هسته ای تاکید کرد: 
وزارت نفت تلاش کرد از فرصت های حاصل از برجام به بهترین نحو ممکن استفاده کند. 
وزیر نفت همچنین در این دیدار سیاست کلی بخش نفت و گاز و سیاست وزارت نفت 

را در ارتباط با کشورهای اروپایی، آسیایی و منطقه تشریح کرد.
دکتر حسن روحانی، رئیس جمهوری نیز به تازگی با تحسین عملکرد وزارت نفت پس 

از برجام، رساندن مقدار تولید به زمان پیش از تحریم را اعجاب انگیز خواند.
تولید نفت ایران پس از اجرای برجام بیش از یک میلیون بشکه در روز افزایش یافت 
و به مرز چهار میلیون بشکه در روز رسید، همچنین صادرات نفت ایران از یک میلیون 

بشکه سال ۹٢ به ٢ میلیون و ٤٤٠ هزار بشکه در روز در ماه اکتبر رسیده است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت: 

ایجاد 4 و یا 5 برند معتبر لوازم خانگی ضروری است

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به تنوع برندهای تولید 
لوازم خانگی در کشور گفت: برای حضور موفق در بازارهای 
جهانی، بهبود کیفیت لوازم خانگی و ایجاد ٤ و یا ۵ برند معتبر 

ضروری است. 
محمدرضا نعمت زاده روز پنجشنبه در حاشیه شانزدهمین 
نمایشگاه بین المللی لوازم خانگی در گفت وگو با خبرنگاران 
افزود: تعداد شرکت های تولید کننده لوازم خانگی در ایران به 
اندازه چین است در حالیکه این کشور بیش از یک میلیارد و 
3٠٠ میلیون نفر جمعیت و یکی از بزرگترین اقتصاد جهان 

را در اختیار دارد.
وی با بیان اینکه وجود برندهای زیاد در بازار لوازم خانگی 
مانع بزرگی برای رقابت پذیری در بازارهای هدف است، گفت: 
با وجود بیش از یکصد برند در صنعت تولید لوازم خانگی در 
کشور، ایجاد رقابت سالم در بین آنها عملی نیست و این به ضرر 

صنعت کشور تمام می شود.
وزیر صنعت، معدن و تجارت به تولید کننده لوازم خانگی 
در کشور توصیه کرد، با تجمیع برندهای خود چند برند معتبر 

ایجاد کنند، زیرا با یکصد برند نمی توانیم در بازارهای جهانی 
حضور موفقی داشته باشیم و دولت نیز از این اقدام تولید 

کنندگان حمایت خواهد کرد.
وی یادآور شد: پیشتر ایران وارد کننده لوازم خانگی بود، 
اما اکنون بیشتر لوازم خانگی مورد نیاز کشور در داخل تولید 

می شود.
نعمت زاده تصریح کرد: طبق سیاست های راهبردی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت که از دو سال پیش تدوین شده، 
جمهوری اسلامی ایران طی 1٠ سال آینده با ارتقا کیفیت 
لوازم خانگی تولیدی، باید به عنوان یک کشور تولید کننده و 

صادر کننده لوازم خانگی مطرح شود.
وی با بیان اینکه هرسال شاهد افزایش ارتقا کیفیت لوازم 
خانگی تولیدی در شرکت های داخلی هستیم، گفت: با این 
حال دولت، سازمان بهینه سازی مصرف سوخت و وزارت 
صنعت از هرگونه نوآوری و کاهش رتبه انرژی لوازم خانگی در 

ایران حمایت می کند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به عدم موفقیت ارائه 

کارت های اعتباری برای خرید لوازم خانگی در کشور یادآور 
شد: هرچند که بانک مرکزی و سازمان مدیریت تلاش کردند 
که بازار صنعت لوازم خانگی با ارائه کارت های اعتباری تحریک 

شود، اما پیچیدگی این مساله نتیجه مناسبی نداشت.
وی گفت: به نظر ما بهترین راه تحریک بازار لوازم خانگی در 
کشور جایگزین آن با لوازم نو است تا به تدریج لوازم خانگی 
کهنه از رده خارج شود، همانطوری که در حوزه خودرو شاهد 

جایگزینی خودروهای فرسوده با نو هستیم.
نعمت زاده خواستار واقعی شدن قیمت ارز شد و افزود: با 
واقعی شدن قیمت ارز تولید در داخل اقتصادی تر خواهد شد، 
زیرا ارز غیر واقعی به تولید ملی ضربه می زند و اکنون ۵٠ 

درصد ارز مصرفی کشور به صورت آزاد تهیه می شود.
وزیر صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد: در مجموع واقعی 

شدن نرخ ارز به نفع صنعت و تولید کشور خواهد بود.
به گزارش ایرنا، شانزدهمین نمایشگاه بین المللی لوازم 
خانگی ایران صبح امروز )پنجشنبه( با حضور محمدرضا نعمت 
زاده وزیر صنعت، معدن و تجارت در محل دائمی نمایشگاه 

های بین المللی تهران آغاز بکار کرد.
این نمایشگاه تا هفتم آذر ماه ادامه دارد و شرکت هایی از 
کشورهای ترکیه، چین، اسپانیا، ایتالیا، آلمان، فرانسه، چک، 
مالزی، ژاپن، کره جنوبی، استرالیا، هند و انگلیس جدیدترین 
کالاها، لوازم، تولیدات و محصولات خانگی خود را در این 

نمایشگاه عرضه کرده اند.
همزمان با این نمایشگاه، سیزدهمین نمایشگاه بین المللی 
شرکت   1٤7 و  ایرانی  شرکت   ٢16 حضور  با  متالورژی 
خارجی از ٢٠ کشور جهان شامل آلمان، آمریکا، اتریش، 
اسپانیا، استرالیا، انگلستان، ایتالیا، بلژیک، ترکیه، روسیه، ژاپن، 
دانمارک، جمهوری چک، چین، سوئد، سوئیس، لهستان، 

هندوستان، هلند و کره جنوبی آغاز بکار کرد.
در این نمایشگاه آخرین محصولات و دستاوردهای تولید 
آلات،  ماشین  و  محصولات  معدنی،  صنایع  فولاد،  آهن، 
آلومینیوم، مس و روی، کوره های صنعتی، ریخته گری، قالب 
سازی، فر و آلیاژ، فرآورده های نسوز، شیرهای صنعتی و لوازم 
انتقال و کنترل سیالات را در معرض دید عموم قرار گرفته 

است.

معاون ارزی بانک مرکزی :

روابط بانکی ایران و اوکراین گسترش می یابد 

حسین راغفر کارشناس مسائل اقتصادی بررسی کرد

آیا کیفیت زندگی مردم بهبود یافته است؟ 

معاون ارزی بانک مرکزی با اشاره به تحولات پسابرجام در روابط بانکی ایران، خاطرنشان 
کرد: سیستم بانکی ایران موفق شده است حساب های کارگزاری در بسیاری از کشورهای 

اروپایی افتتاح کند.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی نشست مشترک بانکی ایران و اوکراین باحضور 
معاون ارزی بانک مرکزی دو کشور، نمایندگان برخی از بانک های عامل ایران و تعدادی 

از نمایندگان بانک های اوکراینی در بانک مرکزی برگزار شد.
 معاون ارزی بانک مرکزی در این جلسه با تاکید بر عملی شدن ارتباطات بانکی بین دو 
کشور گفت: امیدوارم با استفاده از توانمندی های بانکی دو کشور به ویژه در شرایط پس 
از برجام، ضمن رفع نگرانی های و دغدغه های تجار بتوانیم با تسهیل و تسریع عملیات 

بانکی، حجم مبادلات ایران و اوکراین را به سطح قابل قبول ارتقا دهیم.
کامیاب درخصوص شرایط پسابرجام اظهار کرد: در شرایط جدید و پس از رفع تحریم 
های ثانویه، انجام هرگونه عملیات بانکی اعم از افتتاح حساب و نقل و انتقالات وجوه با ارز 
یورو و سایر ارزهای رایج غیر از دلار آمریکا بدون هیچگونه محدودیت و نگرانی بین بانک 

های ایرانی و بانک های کشورهای مختلف امکان پذیر شده است.
وی با تاکید بر گسترش روابط بانکی کارآمد برای بسط روابط تجاری و بازرگانی، گفت: 
با همت و تلاش مسئولین و با جلب اعتماد طرف های خارجی و به تبع آن ایجاد روابط 
کارگزاری، خلا روابط بانکی گذشته تا حدود بسیار زیادی جبران شده است و در حال 
حاضر بانک های ایران بیش از 61٤ رابطه کارگزاری با ٢3٠ بانک بین المللی ایجاد کرده 

اند.
کامیاب با اشاره به حجم مبادلات تجاری بین ایران و اوکراین گفت: طبق آمار سازمان 
توسعه تجارت طی ده سال گذشته منتهی به سال ٢٠16، میانگین حجم مبادلات تجاری 

بین دو کشور بیش از 3٢1 میلیون دلار در سال بوده است.
وی با طرح پیشنهاد اتصال سوییچ کارت های بانکی دو کشور گفت: افتتاح حساب بانک 
های مرکزی دو کشور نزد یکدیگر برای سهولت ارتباطات بانکی می تواند راه گشا باشد 
و کانال های بانکی برای پرداخت دو کشور را تقویت کند. همچنین استفاده ار ارزهای 
ملی در قالب توافقنامه ترتیبات بانکی BPA از راه های تسهیل مبادلات تجاری بین ایران 

و اوکراین است.
کامیاب افزود: تسهیل نقل و انتقال وجوه بین بانک های دو کشور از طریق افتتاح 
حساب نزد کارگزاران مشترک، حمایت از بانک های دو کشور برای تاسیس شعبه، بانک 
مستقل و یا دفتر نمایندگی، بررسی امکان برقراری و تخصیص خطوط اعتباری و تبادل 
تجربیات در زمینه مبارزه با پولشویی و تامین مالی تروریسم می تواند از دیگر زمینه های 

همکاری بین دو کشور باشد.
 هیچگونه محدویتی برای روابط بانکی با ایران نداریم

اولگ چوری، معاون بانک مرکزی اوکراین نیز در این جلسه با اشاره به مصوبات هیئت 
وزیران این کشور درخصوص مبادلات بانکی با ایران گفت: 

براساس مصوبات هیئت وزیران اوکراین در حال حاضر هیچگونه محدودیتی برای 
برقراری روابط کارگزاری با بانک های ایرانی وجود ندارد. 

معاون بانک مرکزی اوکراین با ابراز خرسندی از تعلیق نام ایران در فهرست کشورهای 
اقدام متقابل FATF تصریح کرد: این موضوع زمینه تسهیل روابط را بیش از پیش فراهم 
می کند و نگرانی های قبلی درخصوص موارد مبارزه با پولشویی و تامین مالی تروریسم 

در ایران را رفع کرده است.
چوری افزود: اقدامات ایران در زمینه انطباق مقررات جاری داخل کشورش با مقررات 
بین المللی، تحسین برانگیز است. وی درخصوص تبادل تجربیات بانکی بین دو کشور 
گفت: ارزیابی بین المللی از موسسات مالی بسیار مهم است و ما در این باره می توانیم با 
ایران، تبادل اطلاعات و تجربیات داشته باشیم. همچنین امیدواریم روابط تمام عیار بین 

بانکی در تمامی زمینه ها ازجمله مبارزه با پولشویی بین دو کشور برقرار شود.
همچنین در این جلسه وضعیت اجرای قوانین مبارزه با پولشویی و تامین مالی تروریسم 

در ایران پس از برجام برای طرف مقابل تشریح شد.
 در پایان جلسه نیز یادداشت تفاهم بانکی بین ایران و اوکراین به امضای معاون ارزی 

بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران و معاون بانک مرکزی کشور اوکراین رسید. 

 پایگاه  جهانی »نامبئو« که وضعیت کشورها را از نظر 
مولفه های کیفیت زندگی بررسی می کند، در تازه ترین 
رتبه بندی خود، جایگاه ایران را از رتبه 8٠ )در سال گذشته 
میلادی( به رتبه ٤۹ )سال ٢٠16( ارتقا داده است. این 
تغییر رتبه بیشترین سطح بهبود در بین کشورهای مورد 
بررسی این پایگاه بوده است. بررسی ها نشان می دهد دلیل 
اصلی این جهش مربوط به ارتقای متغیرهای اقتصادی 
به خصوص »کنترل تورم« است. شاخص کیفیت زندگی 
ارائه شده در روش »نامبئو«، براساس هشت مولفه شاخص 
قیمت مصرف کننده؛ شاخص قدرت خرید؛ نسبت قیمت 
شاخص  بهداشتی؛  مراقبت  شاخص  درآمد؛  به  دارایی 
ایمنی؛ شاخص زمان ترافیک شهری؛ شاخص آلودگی و 

شاخص آب و هوا اندازه گیری می شود. 
 از سوی دیگر سه موسسه بین المللی »رویترز«، »صندوق 
بین المللی پول« و »بلومبرگ« از زاویه های متفاوت، ایران 
را برنده تحولات اقتصادی منطقه معرفی کرده اند. رویترز، 
در گزارشی، از آغاز همکاری شرکت های بزرگ بیمه ای 
بین المللی با ایران خبر داد؛ روندی که می تواند فضای 
تجارت ایران را در منطقه متحول کند. صندوق بین المللی 
پول نیز، چشم انداز رشد اقتصادی ایران را فراتر از میانگین 

کشورهای منطقه توصیف کرد.  
در سومین گزارش، بلومبرگ، حد قیمت نفت برای تراز 
بودن بودجه ایران را پایین تر از دیگر کشورهای منطقه 
معرفی کرد. »اجرای سیاست های متوازن سازی بخش های 
مختلف اقتصادی« و »مستقل کردن درآمدهای دولت از 
منابع نفتی « دلیل پایین تر بودن خط قیمت نفت برای 
تراز بودن بودجه ایران عنوان شد. در مقابل عربستان به 
عنوان رقیب منطقه ای باوجود اقدامات متعدد و کاهش 
مخارج و حقوق کارکنان دولتی فاصله قابل توجهی در این 

شاخص با ایران دارد. 
آیا آمارها و گزارش های ارائه شده از سوی نهادهای بین 
المللی درباره وضعیت اقتصاد ایران با واقعیت های موجود 
همخوان است؟ چقدر می توان به این گزارش ها استناد 

کرد؟
 دکتر حسین راعفر استاد دانشگاه و کارشناس مسائل 
اقتصادی در گفتگو با فرارو گفت: »گزارش هایی که عمدتا 
در خارج از کشور تهیه می شود معمولا با اهدافی مثبت یا 
منفی تهیه می شود و خیلی نمی توان به این گزارش ها 

اتکا کرد و خیلی هم محل اعتبار نیست.« 
وی ادامه داد: »ما شاهد هستیم در بسیاری از مواقع که 
وضعیت اقتصادی ایران بد است گزارش های خیلی مثبتی 

از سوی نهادهای بین المللی ارائه می شود. این گزارش 
های مثبت از سوی برخی موسسات بین المللی وقتی 
صادر می شود که سیاست های مطلوب آنها در داخل 
کشور پیاده و موجب بروز برخی نارضایتی ها شده است 
که در واقع آنها همچون ستون پنجم به کمک جریانی در 
داخل می آیند. لذا خیلی نمی توان به این گزارش ها چه 

مثبت و چه منفی تکیه کرد.«
 این استاد دانشگاه با بیان اینکه ما خودمان شاخص های 
متعددی برای ارزیابی بهبود کیفیت زندگی مردم داریم ولو 
اینکه این شاخص ها نیازمند بهبود کیفیت باشند اظهار 
کرد: »امروز ما شاهد هستیم که نرخ بیکاری در کشور 
1٢ درصد و رشد اقتصادی ٤ درصد است که این موضوع 
نشان می دهد این رشد عمدتا در حوزه هایی شکل گرفته 
که اشتغال زا نیست که از آن جمله می توان به صنایع 
بزرگ و سرمایه بر همچون نفت، پتروشیمی، فولاد و حتی 

خودروسازی اشاره کرد.« 
وی ادامه داد: »از سوی دیگر رشد اقتصادی در این 
صنایع همچون خودروسازی به گسترش واردات بیشتر 
می انجامد که به معنای رشد اقتصادی نیست و بخش 
قابل توجهی از آن مونتاژ و بخشی دیگر خدمات است و 
رشدی که رفاه افراد را در جامعه افزایش دهد به صورتی 
که نوعی توازن در میان گروههای مختلف جامعه ایجاد 

کند وجود ندارد.«
 وی افزود: »بنابراین عمده این گزارش هایی که در 
نهادهای خارج از کشور و درباره اقتصاد ایران تهیه می 
شود با جهت گیری های خاصی صورت می گیرد و محل 

اعتناء نیست.«
 راغفر درباره هشت مولفه مورد بررسی پایگاه نامبئو 
برای سنجش کیفیت زندگی اظهار کرد: »البته بخشی از 
این مولفه ها قاعدتا می توانند معرف کیفیت زندگی مردم 
باشند منتهی نکته ای که وجود دارد این است که معلوم 
نیست این مولفه ها را چگونه بررسی کرده اند که چنین 
نتیجه ای برای کیفیت زندگی مردم ایران بدست آمده 

است.«
 وی ادامه داد: »به طور مثال شاخص زمان ترافیک 
شهری قطعا نسبت به سال گذشته بدتر شده است و 
اگرچه شاخص آلودگی هوا اندکی بهبود پیدا کرده اما 
شاخص ایمنی قابل بحث است، چراکه وقتی شاهد رشد 
نابرابر در جامعه هستیم خیلی نمی توان اطمینان داشت 

که شاخص امنیت اجتماعی بهبود پیدا کرده باشد.«
 وی افزود: »از سوی دیگر به نظر نمی رسد شاخص 

مراقبت های بهداشتی نیز بهبود چندانی پیدا کرده باشد 
چنانکه بر اساس بررسی های ما علی رغم بودجه عظیمی 
که در حوزه سلامت مصرف شده شاخص هایی همچون 
سهم عادلانه خانوارها از خدمات سلامت بهبود پیدا نکرده 
است و یا شاخص پرداخت از جیب اگرچه برای گروههایی 
بهبود پیدا کرده اما توزیع آن عمدتا در میان گروههایی که 

ذی حق نبودند صورت گرفته است.«
 این کارشناس مسائل اقتصادی تصریح کرد: »لذا فارغ 
از اینکه شاخص مراقبت بهداشتی در این گزارش چگونه 
تعریف شده است باید گفت برخی شاخص ها در حوزه 
سلامت بهبود پیدا نکرده است. لذا همانطور که عنوان شد 

باید در مورد صحت این آمارها تا حدودی تردید کرد.« 
راغفر در پاسخ به این سوال که آیا گزارش های مختلف 
درباره پیشرو بودن اقتصاد ایران در منطقه صحیح نیست؟، 
گفت: »به نظر من این آمارها خیلی قابل اتکا نیست. حتی 
رشد اقتصادی ٤.٤ درصدی که توسط دولت اعلام شده 
قابل بحث است. فارغ از این اخیرا گزارش های کاملا 
متضادی از سوی مراکز بین المللی درباره اقتصاد ایران ارائه 

می شود.«
 وی ادامه داد: »به طور مثال اخیرا موسسه بین المللی 
انداز کاملا روشن و پرطمطراقی درباره  مکنزی چشم 
اقتصاد ایران تصویر کرده است. در مقابل شاهد گزارش 
موسسه دیلویت )Deloitte( درباره شرایط اقتصادی دنیا 
در 3٠ تا ٤٠ سال آینده هستیم که طی آن عنوان کرده 
رتبه ایران از 18 کنونی به ٢3 کاهش پیدا خواهد کرد و از 

عربستان، مصر و پاکستان نیز پایین تر خواهد آمد.« 
وی افزود: »تاکید گزارش مکنزی عمدتا بر ظرفیت 
های درآمدی بزرگی است که ایران می تواند بدست آورد. 
قطعا ظرفیت های اقتصادی ایران در مقایسه با کشورهای 
منطقه استثنائی است و چه به لحاظ ظرفیت منابع طبیعی 
و چه نیروی انسانی قابل مقایسه با کشورهای منطقه 
نیست؛ منتهی اینکه واقعا اهداف و چشم اندازهایی که 
تصویر می کنند قابل تحقق است یا خیر نیازمند گفتگو در 
داخل است تا بتوان شواهدی برای آن بدست آورد.«  راغفر 
تصریح کرد: »متاسفانه شواهدی که در اقتصاد ایران وجود 
دارد حاکی از آن است که رشد اقتصادی در ایران رشد 
بی کیفیتی است که عمده این رشد محصول درآمدهای 
بادآورده نفت و گاز و نه سرمایه های انسانی است. در 
حالی که اصلی ترین محرک توسعه در دنیای کنونی اتکا 
به سرمایه های انسانی است، موضوعی که در استراتژی 

توسعه اقتصادی ایران کاملا مغفول است.«

معاون بازسازی و مسکن روستایی بنیادمسکن انقلاب اسلامی :

یک میلیون و 800 هزار خانه روستایی کشور 
نوسازی شد 

معاون بازسازی و مسکن روستایی بنیادمسکن انقلاب اسلامی کشور گفت: از سال 
8٤ تاکنون در قالب طرح بهسازی مسکن روستایی و بازسازی مناطق سانحه دیده 

یک میلیون و 8٠٠ هزار واحد مسکن روستایی در کشور نوسازی شده است. 
 عزیزالله مهدیان افزود: سهمیه امسال احداث واحدهای مسکونی درقالب این طرح 
در کشور ٢٠٠ هزار واحد تعیین شده که 38 هزار میلیارد ریال تسهیلات برای این 

طرح به بانک های مسکن، صادرات و رفاه در استانها ابلاغ شده است. 
وی اضافه کرد: سهمیه امسال استان بوشهر در این طرح ٢۵٠٠ واحد است که 

بخشی از آن اجرا شده است. 
معاون بازسازی و مسکن روستایی بنیادمسکن انقلاب اسلامی گفت: باعنایت خاص 
دولت یازدهم، تسهیلات مسکن سال ۹۵ برای روستاهای مرزی و جزایر به ٢٠٠ 

میلیون ریال و دیگر روستاها 18٠ میلیون ریال افزایش یافته است. 
معاون بازسازی و مسکن روستایی بنیادمسکن انقلاب اسلامی کشور گفت: پرداخت 
تسهیلات ٢٠٠ میلیون ریالی علاوه بر روستاهای مرزی ساکنان روستاها که منازل 

آنها فرسوده و قدیمی و قصد تخریب آن را دارند نیز شامل می شود. 
وی ادامه داد: دولت علاوه بر افزایش سقف تسهیلات مسکن روستایی، برای 
واحدهایی که تسهیلات از دیگر منابع گرفته و بدلیل مشکلات اقتصادی نمی 
توانستند آن را تکمیل کنند ،برای اولین بار در کشور از طریق حساب1٠٠ حضرت 
امام )ره( کمکهای بلاعوض پرداخت کرد که برخی از آنها در اواخر سال ۹٤ و برخی 

در اوایل سال ۹۵ به بهره برداری رسید. 
مهدیان بیان کرد: امیدواریم اعتبارات درنظر گرفته شده از این محل در سال ۹۵ 
تداوم یابد تا صاحبان واحدهای بیشتری که بدلیل مشکلات اقتصادی توان تکمیل 

منازل خود را ندارند زیر پوشش قرار گیرد.

معاون وزیر راه و شهرسازی:

30 درصد جمعیت کشور ایمنی و لازمه 
زندگی شهری ندارند

 معاون وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد: بیش از 3٠ درصد مساحت شهرها و 3٠ 
درصد جمعیت کشور در محل هایی است که از ایمنی و به طور کل لازمه زندگی 

شهری برخوردار نیستند.
محمد سعید ایزدی در ستاد بازآفرینی شهر کرمان، به محدوده ٤83 هکتاری 
تاریخی استان کرمان اشاره و اظهار کرد: محله های تاریخی در سال های اخیر مورد 
بی مهری قرار گرفته اند که در سیاست توانمندسازی و بهسازی باید مورد توجه 

مسئولین قرار گیرند. 
معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به سایر محله هایی که از سطح کیفیت زندگی 
لازم برخوردار نیستند، تصریح کرد: همچنین محدوده های بستر تاریخی ندارند و غیر 
رسمی نیز نیستند اما نیاز به بازسازی دارند و حاشیه نشینی که در اطراف شهرهای 
بررگ ایجاد شده بطور مثال در کرمان 817 هکتار سکونتگاه های رسمی است نیز 
از سطح کیفیت لازم برخوردار نیستند.  وی افزود: با توجه به اقدامات صورت گرفته 
در چند سال اخیر به این نتیجه رسیدیم که یک بعدی به این موضوع نباید نگاه کرد، 
بلکه به تمامی ابعاد باید توجه کرد تا یک راه حل جامع ارائه دهیم.  ایزدی با اشاره 
به گام بزرگی که برداشته شده است، عنوان کرد: در ستاد ملی که در جامعه تشکیل 
شده است، محله های هدف را مشخص و تعیین کرده که در هر محله چه اقداماتی 
صورت گیرد.  وی با اشاره به گام بعدی اذعان کرد: گام بعدی، تشخیص اجرای این 
اقدامات است تا موثر قرار گیرد، این گام نیز توسط ستاد برداشته شده، اما دولت باید 

به دنبال تدابیر گوناگونی در این خصوص باشد. 
معاون وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد: بافت ناکارآمد مورد تاکید مقام معظم رهبری 

است و دستگاه ها را موظف برای کاهش این آسیب ها در این بافت ها کردند.
 وی به ٤۵٠ میلیارد تومان اعتبار برای بازسازی و بهسازی محله های نامناسب، 
اظهار کرد: آنچه در سند ملی هر محلات مطرح است سطح کیفیت زندگی آن را به 
سطح متوسط شهری برسانیم که امیدواریم در کنار این اقدامات از سایر ابزارات دیگر 
نیز باید کمک گرفته شود. ایزدی ادامه داد: ساکنان بافت های فرسوده از بهره هشت 
درصدی استفاده می کنند که این اولین بار در کشور بهره تک نرخی برای بافت های 
فرسوده شده است.  وی اضافه کرد: اکنون وام قرض الحسنه با سود چهار درصد 
در بافت فرسوده ارائه می دهیم، ضمن آنکه در کنار ارگان های دولتی باید بخش 
خصوصی را تشویق تا در این موضوع ورود کنند.  معاون وزیر راه و شهرسازی خیرین 
و نیکوکاران از دیگر ابزارها دانست و تصریح کرد: باید مشارکت جامع در همه بخش 
ها فراهم کنیم که این موضوع چالشی و بسیار حساس در کشور است، برطرف شود و 

دیگر شاهد فاجعه عظیمی مشابه زلزله بم در کشور نداشته باشیم.

گمرک ایران اعلام کرد؛

درآمدهای گمرک به ۱۴ هزار میلیارد تومان 
رسید

درآمدهای گمرکی کشور پس از راه اندازی سامانه جامع گمرکی از 7٠٠٠ میلیارد 
تومان به 1٤٠٠٠ میلیارد تومان افزایش یافته است. 

به گزارش گمرک ایران، مرکز پایش سرعت و تسهیل فرآیندهای گمرکی به دنبال 
برخی اعتراض ها به وجود معطلی های موردی در سامانه جامع و در مواردی کندی 
روند کارشناسی اظهارنامه های گمرکی، به دستور مسعود کرباسیان، رئیس کل گمرک 
ایران تشکیل شد تا از طریق این مرکز، به اعتراض های به حقی که نسبت به وجود 
برخی معطلی ها در گمرک صورت می گرفت، فوراً رسیدگی و مشکل سریعاً رفع شود. 
این مرکز ابتدا با تشکیل گروهی با نام "پیگیری اظهارنامه های معطل در کارشناسی" 
شروع به کار کرد و روند پیگیری خود را با بررسی سریال اظهارنامه های اعلام شده 
در گروه و پیدا کردن کارشناس این اظهارنامه ها و همچنین تذکر به این افراد آغاز 
کرد.  از جمله اقدامات این مرکز، بررسی روزانه تعداد اظهارنامه های موجود در کارتابل 
کارشناسان، رؤسای سرویس و همچنین تماس و تذکر به شخص، کارشناسان یا 

معاونین فنی یا حتی مدیرکل گمرک بوده است. 
با این اقدام در حدود یک ماه گذشته علاوه بر افزایش نظم و سرعت در روند 
و  اربابان رجوع  رضایت مندی  میزان  افزایش  شاهد  اظهارنامه ها،  کارشناسی 

ترخیص کاران بوده ایم.
بر اساس این گزارش، مرکز فوق در ابتدا فقط با همکاری دفتر فناوری اطلاعات 
گمرک ایران تشکیل شد و در ادامه شاهد پیوستن دفاتر مختلف گمرکی ازجمله 
دفتر بهبود فرآیندهای گمرکی، دفتر واردات و دفتر بازرسی برای همکاری با این مرکز 

بودیم و همکاری های خوبی با دفاتر مذکور صورت گرفت.
این گزارش می افزاید: پنجره واحد تجارت فرامرزی و سامانه جامع گمرکی از سال 
13۹٢ به کمک پژوهشکده سامانه های هوشمند دانشگاه تهران و دفتر فن آوری 
اطلاعات و ارتباطات گمرک ایران طراحی و راه اندازی شد که تاکنون به کمک این 
سامانه، تمامی رویه های گمرکی ازجمله صادرات، واردات و ترانزیت الکترونیکی شده 
و همچنین درآمدهای گمرکی کشور نیز پس از راه اندازی این سامانه از 7٠٠٠ میلیارد 

تومان به 1٤٠٠٠ میلیارد تومان افزایش یافته است. 

قیمت گاز در زمستان ۹۵ تغییر می کند؟
کارشناس امور تعرفه های شرکت ملی گاز درمورد قیمت گاز خانگی در دوره سرد 
سال جاری اظهار کرد:هنوز نامه ای مبنی بر افزایش قیمت گاز در دوره سرد امسال 

دریافت نکرده ایم.
هوشنگ صادقی در گفت و گو با ایسنا، با بیان اینکه تعرفه های گاز خانگی در دوره 
سرد امسال نسبت به سال گذشته تغییری نداشته است، گفت:امسال نیز تعرفه های 
سال گذشته اجرا می شود و از آنجایی که تا کنون نامه ای مبنی بر افزایش قیمت در 

ایام زمستان دریافت نکرده ایم بعید می دانم قیمت ها تغییری پیدا کند.
وی درمورد مصرف گاز خانگی در سال جاری توضیح داد:شرکت ملی گاز برخلاف 
شرکت های آب و برق هنوز تعدادی متقاضیانی در نقاط مختلف کشور دارد که هنوز 
مشترک نشده اند، هنگامی که این افراد تقاضای اشتراک می کنند به میزان مصرف 

گاز خانگی نیز اضافه می شود.
در همین راستا، مجید بوجارزاده، سخنگوی شرکت ملی گاز ایران روز گذشته با 
اشاره به برودت شدید دما در اکثر نقاط کشور، از افزایش میزان مصرف حدود 1٠٠ 
میلیون مترمکعب گاز طبیعی در بخش خانگی به نسبت مدت زمان مشابه در سال 
قبل، طی دو روز گذشته خبر داد و گفته بود پیش بینی می شود موج سرما تا پایان 
هفته ادامه داشته و در روزهای سه شنبه، چهارشنبه و پنج شنبه به اوج خود برسد 
که این سرما، مصرف گاز طبیعی در بخش خانگی را به ٤٤٠ میلیون مترمکعب در 

روز می رساند.
به گفته وی  مصرف گاز هم اکنون به صورت روزانه، در بخش نیروگاه ها  1۵٠ 
میلیون مترمکعب، در بخش صنایع عمده 1٠٠ میلیون مترمکعب و در بخش 
خانگی و تجاری تا صبح روز دوشنبه اول آذرماه 3۵٠ میلیون مترمکعب گزارش 

شده است.



قلعه نویی:

 تراکتورسازی مدرن بازی می کند
سرمربی تراکتورسازی تبریز گفت: تیم ما با ارائه فوتبالی مدرن توانست در این دیدار سخت 

به پیروزی برسد.
امیر قلعه نویی در نشست خبری  بعد از دیدار تیمش برابر صبای قم گفت: در یک بازی 
سخت و درگیرانه توانستیم سه امتیاز را بگیریم. این بازی یکی از بازی های سخت ما در این 
فصل بود. تیم حریف نیز دونده و بسیار خوب ظاهرشد. ما در نیمه دوم تغییر سیستم دادیم 

و توانستیم از عرض زمین بیشتر استفاده کنیم و برنده این دیدار باشیم.
وی ادامه داد:  روی یک اشتباه بچه گانه گل خوردیم اما در بقیه بازی فوتبالی مدرن را 
ارائه دادیم. از تمامی هواداران کمال تشکر را دارم زیرا در این هوای سرد به ورزشگاه آمدند. 
با توجه به شرایطی که داریم به همین تعداد نیز قانع هستیم ولی امیدوارم با آماده شدن 

ورزشگاه یادگار امام تعداد تماشاگران نیز افزایش پیدا کند.
قلعه نویی درباره وضعیت کرار جاسم نیز گفت: کرار زمانی که آماده شود می تواند کمک 
زیادی به تیم ما کند. امیدوارم او نیز تلاشش را بیشتر کند و باعث موفقیت تیم شود. 
بازیکنان جایگزین در این دیدار خوب بازی کردند و هر سه تعویض ما نیتجه بخش بود. 
امیدواریم هفته به هفته بهتر شود و به ما در نتیجه گیری کمک کند. ما در تراکتور یک 
تیم سایه ایجاد کردیم که آینده تراکتور را بیمه می کند. یکی از اعضای این تیم مهدی زاده 

است که دراین بازی نیز بازی قابل قبولی را ارائه داد.
وی در باره ورزشگاه یادگار امام نیز گفت: من از طرفدراها خواهش می کنم علیه 
مسئولین شعار ندهند. ما نمی توانیم آنها را مقصر بدانیم. این اتفاقات در همه جای ایران 
می افتد مانند ورزشگاه نقش جهان. من زمانی که در شهرداری تبریز بودم تجربه کاشت 

چمن را داشتم و اطلاعات زیادی در این زمینه دارم. 
ما دیدیم اگر یک ماه به این چمن فرصت دهیم کیفیتش بالاتر می رود و می تواند به ما 
کمک کند. این موضوع مانند مصدومیت زانو می ماند که اگر دو هفته بیشتر مراحل درمانی 
را پشت سر بگذارد به سلامتی کامل می رسد. از هواداران تقاضا داریم که سعه صدر داشته 

باشند تا چمن خیلی خوبی تحویل باشگاه داده شود.
قلعه نویی در پایان درباره  بازی های ماشین سازی در یادگار  گفت: من در این زمینه 
حرفی نمی زنم و مسئولان باید تصمیم بگیرند. هر چمنی تاریخ مصرف دارد. به نظرم این 
چمن فعلا قدرت تحمل میزبانی بازی های ماشین سازی را ندارد. مسئولین باید تصمیم 

بگیرند بازی های این تیم تبریزی در کدام ورزشگاه برگزار شود.
به گزارش ایسنا، صمد مرفاوی، سرمربی صبا پس از شکست تیمش در نشست خبری 

حاضر نشد.

کمالوند:

 موقعیت خطرناکمان بیشتر از استقلال بود
سرمربی تیم گسترش فولاد می گوید موقعیت خطرناک تیمش بیشتر از استقلال بوده 

است.
 فراز کمالوند بعد از تساوی تیمش برابر استقلال گفت: جا دارد قبل از هرچیز از کسانی 
که با دعای خیرشان ما را حمایت می کنند تشکر کنم. نفرات جلویی ما زمان می  برد تا 
هماهنگ شوند. خودتان می دانید مقابل استقلال وقتی عقب بیفتید چقدر کار سختی 

دارید. سهم ما از استقلال در ایجاد موقعیت های خطرناک بیشتر بود.
 در هر صورت بازی جذابی بود و همه از دیدنش لذت بردند. 1٠-1٢ موقعیت دو تیم 
داشتند. هیچ کدام از دو تیم ضد فوتبال ارائه نکردند و شاید بازی خوب استقلال باعث شد 

تا بتوانیم بازی را دو بر دو کنیم.
او درباره دخسوس گفت: من از او راضی هستم. او بازیکن حرفه ای است. فکر می کنم 
روی او یک فشار است چون همه از او توقع دارند. از بازیکنانم خیلی راضی هستم. 1٠ نفره 
جلوی استقلال بازی کردن خیلی سخت است. باید دقت خود را در زدن ضربات بالا ببریم. 

دیدید که دروازه بان دوم ما هم خیلی خوب کار کرد.

منصوریان:

 به نمایندگی از تیم از هواداران 
عذرخواهی می کنم

سرمربی تیم فوتبال استقلال به نمایندگی از تیمش از هواداران آبی عذرخواهی کرد.
 علیرضا منصوریان درباره مصاف تیمش برابر گسترش فولاد که با تساوی دو بر دو به 
پایان رسید گفت: از هوادارانمان بابت حضورشان در استادیوم و در این سرما تشکر می کنم. 
هوا منفی ٤-۵ درجه بود. به نمایندگی از باشگاهمان از هواداران عذرخواهی می کنم. تا 

دقیقه 8٢-83 فوق العاده خوب بازی کردیم.
در زمین حریف مالک بر توپ بودیم. یک درس بازیکنانم گرفتند که بازی خوب امتیاز 
ندارد. روی دو اشتباه فردی بازی را از دست دادیم. وی در پاسخ به سوالی درباره تعویض 
علی قربانی و اینکه بهتر نبود او زودتر بازی می کرد، گفت: تشخیص ما این بودکه آخر 

بازی به میدان بیاید.

خبر بد برای سایپا؛

 انگشت پای ترابی شکست
مهدی ترابی، مهاجم تیم فوتبال سایپا با شکستگی از ناحیه انگشت پا مواجه شده است.

مهدی ترابی، مهاجم ملی پوش تیم فوتبال سایپا در نیمه اول بازی با نفت تهران از ناحیه 
انگشت پا آسیب دید. این بازیکن ملی پوش از پای مصدومش عکس گرفته و این عکس 

نشان می دهد که انگشت پای او شکستگی خفیف دارد.
قرار است ترابی فردا توسط پزشکان مورد معاینه قرار بگیرد تا میزان دوری او از میادین 
مشخص شود. هافبک ملی پوش سایپا با وضعیت پای مصدومش حداقل یک ماه نمی تواند 

تیمش را همراهی کند.

ورزشی 44

3+1 نکته از دیدار پیکان و پرسپولیس

رادوشویچ در راه نیلسون
دیدار دو تیم پیکان و پرسپولیس در چارچوب هفته یازدهم لیگ برتر با تساوی 

صفر صفر پایان پذیرفت.

 شاگردان مجید جلالی و برانکو ایوانکوویچ از ساعت 1۵:1۵ در ورزشگاه شهدای 
شهر قدس به مصاف هم رفتند. این بازی، پیکار یکی از بهترین خط حمله های لیگ 
و بهترین خط دفاع لیگ بود و باتوجه به نتایج دو تیم در بازی های قبل، همگان 
انتظار دیداری هجومی و پرگل از این دو تیم داشتند. در این فوتبالِ مهیج، رکوردهای 
مختلفی شکسته شد و رکوردهای بسیاری هم پابرجا ماند که گزیده ای از هر دو را 

در ادامه خواهید خواند.
رادو و تاریخ سازی با دومین کلین شیت

بوژیدار رادوشویچ دروازبان پرسپولیس در بازی با پیکان برای دومین بار متوالی 
موفق شد به خوبی از دروازه تیمش محافظت کند و دومین کلین شیت را ثبت 
کند. آخرین بار که یک گلر خارجی در پرسپولیس موفق شده بود بیش از یک بازی 
به صورت متوالی دروازه تیمش را بسته نگه دارد، ٢ سال و 1٠ ماه و 13 روز پیش 
بود که نیلسون کوریا جونیور پس از ثبت ٤ کلین دروازه اش باز شد. کار دروازبان 
صربستانی سرخ ها بسیار ارزشمند است زیرا لوبانف که با سروصدای بیشتر و به عنوان 
دروازبان ملی پوش پرسپولیسی شده بود، موفق به ثبت این رکورد نشد. حال باید دید 
با بازگشت علیرضا بیرانوند، برانکو کدام گزینه را برای سنگربانی تیمش در دیدارهای 

آینده انتخاب خواهد کرد.
طلسمی به نام استاد مجید جلالی!

است.  شده  تبدیل  ها  پرسپولیسی  جدید  طلسم  به  پیکان  کنونی  سرمربی 
سرخپوشان با احتساب بازی امروز، ۵ بازی است که مقابل تیم های تحت هدایت 
جلالی پیروز نشده اند. آخرین بار در لیگ ۹٢-۹3 شاگردان علی دایی در اولین بازی 
فصل موفق شدند با تک گل سید صالحی، تراکتورسازی را شکست دهند. پس از 
آن آقا معلم در ٤ بازی با سایپا و یک بازی با پیکان، به پرسپولیس نباخته است و او 
در این دیدارها ۹ امتیاز کسب کرده و مهاجمانش 6 گل به ثمر رسانده اند. ارزشمند 
ترین امتیاز او را می توان دیدار برگشت پرسپولیس و سایپا در فصل قبل دانست، 
نتیجه آن دیدار در حالی که تا دقیقه ۹٠ با یک گل به سود پرسپولیس بود، با ضربه 
سر دغاغله به تساوی کشیده شد و سرخ ها نیز در نهایت به واسطه تفاضل گل کمتر 

قهرمانی را از دست دادند.
پیکان، این بار شش تایی نشد

سرخپوشان تهرانی در پنج دیدار گذشته مقابل پیکان پیروز شده بودند و امیدوار 
بودند با دست پر خارج شدن از این بازی، بردهای متوالی برابر پیکان را به عدد شش 
برسانند اما از یک سو نمایش خوب شاگردان جلالی و از سوی دیگر فرصت سوزی 
مهاجمان پرسپولیس، سبب شد تا آسمانی پوشان پیکان شش تایی نشوند. آخرین 
بار که آن ها برابر پرسپولیس پیروز شدند 6 سال پیش بود که موفق شدند با سه گل 
پرسپولیس را شکست دهند. البته پس از آن بازی، سرخ ها در دیدارهای پر گل با 

شش، پنج و سه گل پیکان را در هم کوبیدند.
پرسپولیس سوار بر روند سینوسی

بازی های این هفته لیگ در حالی آغاز شده که این رقابت ها به دلیل برگزاری 
اردوی تیم ملی نزدیک به یک ماه تعطیل بود. البته این اولین بار نیست که لیگ 
امسال به این دلیل تعطیل می شود و پرسپولیسی ها در اولین هفته پس از اردوهای 
تیم ملی روندی کاملا سینوسی داشته اند. پس از اولین اردو مقابل تراکتور مساوی 
کردند و در ادامه هم همان روند را طی کردند، پس از دومین اردو با سه گل نفت را 
شکست دادند و در دو بازی بعد هم موفق عمل کردند و حالا پس از سومین اردو هم 
به نتیجه تساوی رسیدند. حال باید دید شاگردان برانکو ایوانکوویچ در ادامه هم سوار 

بر این روند سینوسی خواهند بود یا خیر؟!

نقدی بر رفتار مسئولان باشگاه پرسپولیس در وقایع اخیر

مدیران پرسپولیس سوار بر موج تناقض گویی
پس از توقیف البسه اسپانسر جدید باشگاه پرسپولیس، مسئولان این باشگاه برای 
منحرف کردن افکار عمومی، اظهارات متناقضی داشته اند تا جایی که به جای قبول اشتباه 

خود رسانه ها را مقصر جلوه داده اند..
چهارشنبه هفته قبل مورخ ٢6 آبان 13۹۵، خبری با عنوان "توقیف لباس پرسپولیسی ها 
در گمرک فرودگاه امام" در ایسنا منتشر شد و در همین خبر مصاحبه ای کوتاه هم از علی 
اکبر طاهری منتشر شد که در آن با تایید خبر ایسنا عنوان کرده بود: ما قصد قاچاق 
لباس ها به ایران را نداشته ایم. اسپانسر طبق قرارداد بخشی از البسه باشگاه را در تهران 
به ما تحویل داد و تعدادی از لباس ها هم در اردوی دوبی به تیم تحویل شد. ما هم که 
لباس ها را تحویل گرفته بودیم، با کمک تدارکات باشگاه آن ها را به تهران آوردیم. در حال 
حاضر مشکل خاصی وجود ندارد و پس از طی مراحل قانونی لباس ها را از گمرک تحویل 

می گیریم و به بازیکنان می دهیم.
اما چند ساعت پس از این خبر پندار خمارلو که سمت مدیر روابط عمومی باشگاه را 
یدک می کشد، با یکی از رسانه ها مصاحبه ای انجام داد و صراحتا این اتفاق را تکذیب و 

عنوان کرد: ضبط لباس های پرسپولیس در گمرک صحت ندارد!
جالب است بدانید همین فرد ساعاتی بعد در مصاحبه دیگری با یکی دیگر از رسانه ها 
تلویحا خبر ضبط البسه را تایید و عنوان کرد با نامه نگاری که از سوی باشگاه انجام خواهد 
شد، البسه )ضبط شده در فرودگاه امام خمینی( یکی دو روز بعد تحویل مسئولان باشگاه 

پرسپولیس خواهد شد.

البته خمارلو در جمله معنادار دیگری در همین مصاحبه عنوان کرده "مگر لباس 
پرسپولیس قاچاق است؟" در جواب باید گفت مسئول روابط عمومی عزیز! در هیچ خبری 
عنوان نشده لباس قاچاق است بلکه عنوان شده به خاطر فرار از پرداخت عوارض گمرک 
البسه ضبط شده است. البته پس از اظهارات شتاب زده آقای روابط عمومی، مدیر فرودگاه 
امام خمینی در مصاحبه با یکی از رسانه ها گفت: "جاساز کردن بار در ساک و چمدان 
خوب نیست. پرسپولیسی ها یقینا بار را در ساک گذاشته و اظهار نکرده اند که همین باعث 
شده بارشان ضبط شود. در نهایت بعد از گذشت یک هفته از بازگشت کاروان پرسپولیس 
به تهران و با طی شدن مراحل اداری و البته پرداخت عوارض گمرکی محموله البسه 
پرسپولیس تحویل نماینده این باشگاه شد. محمد علی ترکاشوند که با آمدن طاهری 
سکان امور مالی و اقتصادی باشگاه را در دست گرفته، در تاریخ ٢ آذر یعنی هفت روز بعد 
از ضبط البسه پرسپولیسی ها در فرودگاه، در مصاحبه ای با سایت باشگاه پرسپولیس عنوان 
کرد:"با طی شدن تشریفات اداری و پرداخت عوارض گمرکی، البسه تحویلی اسپانسر از 

فرودگاه امام خمینی ترخیص شده است.
حال سوالی که بعد از خواندن این گفت وگو مطرح می شود این است، چطور ضبط البسه 
پرسپولیسی ها در فرودگاه )به گواه اظهارات مدیر روابط عمومی باشگاه( صحت ندارد اما 
باشگاه مجبور شده یک هفته نامه نگاری کند و در نهایت با پرداخت عوارض قانونی و طی 
تشریفات اداری البسه را تحویل بگیرد؟ مطمئنا البسه ای که اسپانسر پرسپولیس در دوبی 
تحویل این تیم داده طبق قانون جمهوری اسلامی ایران، کالای ممنوعه نبود و در نتیجه 
قاچاق محسوب نمیشود اما نحوه ورود کالا ایراداتی داشته که مسئولان گمرک فرودگاه 
امام را مجاب کرده این البسه را تا طی شدن مراحل قانونی و پرداخت عوارض توقیف کنند. 
در این میان انتظار می رود مدیران باشگاه پرسپولیس و البته روابط عمومی این باشگاه 
در قبال افکار عمومی صداقت بیشتری داشته باشند. نکته جالب تر در این میان اظهارات 
طاهری سرپرست باشگاه است که به جای حل مشکلی که قطعا مسئولان زیر مجموعه 
او در آن مقصر بوده اند، سعی می کند توپ را در زمین رسانه ها بیندازد و از این حربه 
قدیمی استفاده کند که رسانه ها به دنبال حاشیه سازی برای پرسپولیس هستند! مطمئنا 
اگر طاهری و معاونانش کمی دقت می کردند این موضوع ساده را می فهمیدند که حمل 
لباس های بیشتر با بار اضافی به همراه بازیکنان باید به مسئولان فرودگاه اظهار شود. نه 
اینکه بعد از سهل انگاری مسئولان باشگاه رسانه ها را مقصر جلوه داده و فرار رو به جلو کنند.
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 آزمون: کار کردن زیر نظر کلوپ در لیورپول آرزویم است
 سرتوپ و گل من و مسی شبیه نبود

مهاجم جوان تیم ملی فوتبال کشورمان که با درخشش 
قرار  لیورپول  چون  باشگاهی  توجه  مورد  روستوف  در 
گرفته، می گوید که کار کردن در این تیم زیر نظر سرمربی 
مشهور آلمانی اش یکی از آرزوهای اوست.  سردار در صدر 
اخبار بسیاری از سایت های اروپایی قرار گرفت، وقتی به 
اتلتیکومادرید گل زد. از همان زمان خیلی صحبت ها در 
خصوص سردار آزمون شد و پیشنهاد باشگاه لیورپول انگلیس 
هم به میان آمد که سایت های انگلیسی از آن پرده برداشتند، 
اما واکنش آزمون به این پیشنهاد هم فقط این جواب بود: 
»فقط به موفقیت روستوف فکر می کنم«. مهاجم جوان تیم 
ملی فوتبال کشورمان با همین طرز تفکر بود که موفق شد 
تمرکز خود را حفظ کرده تا در بازی مهم مقابل بایرن مونیخ 
هم گلزنی کند. با اینکه گل آزمون به اتلتیکومادرید با گل 
لحظات پایانی آنتونی گریزمان پرپر شد و روستوف امتیازی 
به دست نیاورد، اما این بار گلزنی او به بایرن مونیخ پایه گذار 
گرفتن سه امتیاز مهم از این غول فوتبال آلمان و اروپا بود. 
سردار آزمون علاوه بر گلزنی به بایرن مونیخ، نمایش خوبی 
هم از خودش نشان داد و این نمایش خوب باعث شد او 
در تیم منتخب هفته لیگ قهرمانان اروپا هم قرار بگیرد. در 
کنار ستاره ای همچون لیونل مسی که خیلی ها آزمون را مسی 
ایرانی می دانند. حالا مهاجم ایرانی روستوف این بار نه تنها 
در صدر اخبار خیلی از سایت های اروپایی قرار دارد، بلکه 
مورد توجه هواداران بسیاری از تیم ها از جمله لیورپول هم 
قرار گرفته است و این مسئله می تواند اتفاقی مهم برای او 
باشد. سردار آزمون در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری 
تسنیم در گلزنی هایی اخیرش به اتلتیکومادرید و بایرن مونیخ، 
پیشنهاد لیورپول که حالا باید جدی تر به آن نگاه کند، اتفاقات 
اخیری که برای او رقم خورده، تیم ملی فوتبال و... صحبت 

کرده است. مشروح این گفت وگو را در ادامه می خوانید:
درباره گل هایی که این روزها برای روستوف می زنی 
و سر و صدای جهانی کرده صحبت کن. گلزنی به 
اتلتیکومادرید و حالا بایرن مونیخ که دو غول بزرگ 
اروپا به شمار می آیند و فینالیست هم شده اند و باز 

کردن دروازه آنها کار ساده ای نیست ...
خب بالاخره فوتبال است و امکان دارد در هر بازی گلزنی 
کنید. خدا را شکر من هم توانستم دو گل خوب به دو تیم 
بزرگ اروپایی بزنم و از این بابت خدا را شکر می کنم. امیدوارم 
این مسئله همچنان ادامه دار باشد و بتوانم بازهم به تیم های 

بزرگ گلزنی کنم.
و اینکه رسانه ای مثل مارکا که در اسپانیا بسیار 
مشهود و معتبر است، گل تو و سرتوپی که به بواتنگ 
زدی را با سرتوپ مسی به بواتنگ مقایسه کرده بود. 

متوجه این مسئله شدی و نظرت چیست؟
من موافق نیستم، چون گل من با مسی واقعاً فرق می کرد.
از سوی ESPN در تیم منتخب هفته لیگ قهرمانان 
اروپا هم قرار گرفتی. در کنار ستاره بزرگی چون لیونل 

مسی. در این خصوص صحبت کن.
از این اتفاق هم خیلی خوشحالم و امیدوارم بازهم برای 

من تکرار شود.
دفعه قبل که مصاحبه کردیم، گفته بودی که در 
دور برگشت به هر سه تیم گل می زنم. اکنون به دو 
تیم اتلتیکو و بایرن گل زدی و فقط بازی حساس با 
آیندهوون مانده است. فکر می کنی بازهم به قولی که 
دادی تا به هر سه تیم همگروه تان گلزنی کنی بتوانی 

عمل کنی و دروازه آیندهوون را هم باز کنی؟
امیدوارم که بتوانم دروازه آیندهوون را هم باز کنم، چون 
قصد من کمک کردن به تیم است. باید ببینیم که شرایط برای 
آن بازی چگونه خواهد بود، چون قبل از بازی با آیندهوون ما 
به بازی های لیگ فکر می کنیم که قبل از تعطیلات شرایط 

خوبی پیدا کنیم و سپس به بازی با آیندهوون می رسیم.
بازی با آیندهوون برای شما اهمیت زیادی دارد. 
را  اروپا  لیگ  در  حضورتان  سرنوشت  که  دیداری 
مشخص می کند و با یک تساوی هم می توانید به 
لیگ اروپا بروید. پیش بینی ات از این بازی چیست و 
به نظرت اکنون که روستوف با شکست بایرن مونیخ 
اعتمادبه نفس گرفته، می تواند از این بازی هم امتیاز 

بگیرد تا به لیگ اروپا برود؟
دقیقاً نظر من هم این است که اکنون اعتمادبه نفس خوبی 
گرفته ایم و می توانیم از آیندهوون هم امتیاز بگیریم. آنها تیم 
خوبی دارند و می توانند برای ما دردسرساز شوند، اما یک 
مسأله مهم در خصوص خودمان وجود دارد. ما نباید در بازی 
با آیندهوون تمرکزمان را از دست بدهیم و مطمئناً اگر با 

تمرکز بالا بازی کنیم، می توانیم حتی برنده بازی باشیم.
در صورت صعود به لیگ اروپا و با قرعه کشی ممکن 
است به تیم های بزرگ اروپایی بازهم روبه رو شوید. 
مانند منچستریونایتد که با مورینیو بزرگ ترین مدعی 
مسابقات است. دوست داری در لیگ اروپا با تیمی 
مانند منچستر روبه رو شوید یا به دنبال قرعه ساده تر 

هستید تا به مراحل بالاتر بروید؟
قرعه  و می تواند  فوتبال است  نمی کند.  فرقی  ما  برای 
ما سخت یا آسان باشد. اگر به لیگ اروپا صعود کردیم و 
قرعه کشی انجام شد، مطمئن باشید هر قرعه ای نصیب مان 

شود، با تمام تمرکز راهی میدان خواهیم شد.
حتی این احتمال هم وجود دارد با صعود آلکمار 
به مرحله بعدی و صعود شما به لیگ اروپا، با این تیم 
روبه رو شوید. به نظر خودت رویارویی احتمالی تو و 
علیرضا جهانبخش در لیگ اروپا تا چه حد جذاب 

می شود؟
آره، این احتمال وجود دارد. به نظرم تیم آلکمار هم بسیار 
خوب است و خوب نتیجه می گیرد. امیدوارم که تیم علیرضا 
جهابخش همچنان خوب نتیجه بگیرد و اگر هم در لیگ اروپا 

با هم روبه رو شویم، اتفاق بسیار جذابی خواهد افتاد.
اخیراً در اینستاگرام یک کری خوانی و شوخی ریز 
هم با علیرضا جهانبخش داشتی و از او دعوت کردی 
برای پیشرفت به فوتبال روسیه بیاید. در این باره هم 

صحبت کن؟
من با علیرضا شوخی دارم و این شوخی پنج سال است 
بین ما وجود دارد. موضوع خاصی در این باره وجود ندارد و 
به نظرم خیلی ها از این شوخی من برداشت دیگری داشتند. 
مسأله خاصی نیست و فکر نمی کنم علیرضا ناراحت شده باشد 

و حتی فکر می کنم با دیدن پُست من کلی خندیده است.
اورتون،  لسترسیتی،  لیورپول،  پیشنهاد  بحث 
آیندهوون، آژاکس و ... به میان آمد که همه آنها را 
تکذیب کردی، اما هر روز زمزمه ها در این خصوص 
بیشتر می شود. این خبرها برای تو اهمیتی دارد و 
به تو انگیزه می دهد؟ مسلماً پیشنهاد از لیورپول هر 
بازیکنی را وسوسه می کند و به او انگیزه می دهد، 
حتی اگر شایعه باشد. این اتفاق برای تو هم رخ داده 

است؟
من همه فکر و ذکرم و تمام تلاشم در حال حاضر ماندن در 
روستوف و کمک به این تیم است. برای آینده هنوز تصمیمی 
نگرفته ام و امیدوارم بتواند در آینده یا نیم فصل پیشنهادهای 

این چنینی برسد.
خب کار کردن با یورگن کلوپ در لیورپول خیلی 
رویایی است. خودت فکر می کنی اگر این اتفاق و 

پیشنهاد جدی شود، بتوانی از آن بگذری؟
بدون تعارف بگویم، این مسئله یکی از آرزوهای فوتبالی 

من است.
و این را می دانی اگر حضورت در لیورپول به واقعیت 
بپیوندد، نه تنها اولین بازیکن ایرانی هستی که به 
چنین تیم بزرگی می روی بلکه اولین بازیکن آسیایی 
لیورپول هم خواهی بود؟ این یک اتفاق بزرگ است که 
باشگاه بزرگی چون لیورپول به اولین بازیکن آسیایی 

که اعتماد کرده، یک ایرانی است.
بازیکنان ایرانی توانایی بازی در تیم های بزرگ را دارند، به 
این دلیل می گویم که همه بازیکنان ایرانی با استعداد هستند. 
مشکلی که وجود دارد این است که از پایه ها فوتبال خوب 
آموزش داده نمی شود و این مسأله مشکل ساز می شود. اگر 

هم این اتفاق برای من رخ بدهد، به آن افتخار می کنم.
هواداران لیورپول بعد از بازی با بایرن مونیخ حسابی 
در شبکه های  آنها  گذاشتند.  تمام  تو سنگ  برای 
اجتماعی نوشته بودند تا دیر نشده سردار آزمون را 
بگیرید و این اتفاق در رسانه های انگلیسی هم بازتاب 

داشت. این موضوع را چطور ارزیابی می کنی؟
در  و  مختلف  سایت های  در  لیورپول  هواداران  اینکه 
شبکه های اجتماعی این گونه واکنش نشان داده اند، برای 
من بسیار مثبت است. اینکه هواداران لیورپول خواهان من 

هستند، یک انگیزه خیلی خوب به من می دهد.
یک مسئله دیگر در رسانه ها این بود که گل تو به 
بایرن مونیخ  مجوز حضورت در تیم های بزرگ اروپایی 
بود. خودت هم این گونه فکر می کنی. یعنی خودت را 
از نظر فنی، بدنی و ذهنی به اندازه ای آماده می بینی که 

به پیشنهاد تیم های بزرگ پاسخ مثبت بدهی؟
خب در این باره من نباید صحبتی کنم به نظرم اگر مربیانم 

در این خصوص صحبت کنند بهتر است، چون آنها بهتر 
می توانند درباره شرایط یک بازیکن از نظر بدنی، فنی و ذهنی 
صحبت کنند. مربیان تشخیص بهتری در این خصوص 

می دهند.
پدرت گفته بود که در خصوص رفتن تو به تیم های 
دیگر، قربان بردیف تصمیم می گیرد. بردیف در این 
خصوص با تو صحبت کرده و در این شرایط موافق 
برای  یا  حالا  است؟  روسیه  فوتبال  از  جدایی ات 
نیم فصل یا در پایان فصل که شاید موقعیت های بهتری 

هم نصیب تو بشود؟
دقیقاً همین طور است و تصمیم را آقای قربان بردیف 
می گیرد. باید ببینیم در آینده چه پیش می آید و باید منتظر 

باشیم.
آزمون  که هیچ،  لیورپول  بود  گفته  کریمی  علی 
می تواند در رئال مادرید هم بازی کند؟ در این باره چه 

صحبتی داری؟
آقای کریمی به من لطف زیادی دارد و قطعاً اگر بخواهم 
به تیم های بزرگ بروم، شاید از کریمی هم مشورت بگیرم. به 
این دلیل که فوتبال ایران را در همه جای دنیا با علی کریمی 

و علی دایی می شناسند.
کریمی حتی گفته بود آزمون می تواند از من هم بهتر 

شود و به تیم های بزرگ تر برود.
از او ممنونم و این صحبت یک انگیزه خوب برای من است. 

من تمام تلاشم را می کنم که بهترین باشم.
درباره تیم ملی هم صحبت کنیم. تو بهترین گلزن 
تیم ملی در سال 2016 شدی که توانستی هشت گل 
بزنی. نفر دوم رضا و کریم بودند که فقط چهار گل 
زدند و تو دو برابر نفر دوم گل زده ای. در این خصوص 
صحبت کن و گلزنی های حساسی که برای تیم ملی 

داری.
این افتخاری برای من است که می توانم برای تیم ملی 
فوتبال کشورم بازی کنم، خدمت کنم و گل بزنم تا مردم 
ایران خوشحال شوند. با این حال در تیم ملی فرقی ندارد که 
چه کسی گل بزند و قطعاً رضا، کریم و هر کدام از بازیکنانی 
هم که برای تیم ملی گلزنی می کنند همین هدف را دارند تا 

مردم خوشحال شوند.
و اینکه تیم ملی بهترین تیم جهان در سال 2016 
شد و بدون گل خورده در بازی های رسمی بهترین 
خط دفاعی سال 2016 هم نصیب تیم ملی شد. این 
آمارها را چقدر باید جدی بگیریم و به نظرت تیم ملی 

می تواند همینطور ادامه بدهد؟
تیم ملی فوق العاده کار کرده و این حاصل زحمتی است که 
کارلوس کی روش، کادرفنی و بچه ها در این مدت کشیدند. ما 
هرچقدر انتقاد شنیدیم، بیشتر انگیزه گرفتیم و ناامید نشدیم. 
به نظرم باید بازهم از تیم ملی حمایت صورت بگیرد تا بتوانیم 
راهی جام جهانی شویم. این اتفاق باید برای فوتبال ما رقم 
بخورد و امیدوارم این آمارها و رکوردها نیز ادامه داشته باشد 

تا مردم خوشحال شوند.

گزارشی از هفته یازدهم لیگ برتر فوتبال ایران

تراکتورسازی صدر را از پرسپولیس پس گرفت
 هفته یازدهم لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور بعدازظهر 
روز )پنجشنبه(  با برگزاری دیدار بین تیم های سپاهان اصفهان و 
فولاد خوزستان از ساعت 1٤:3٠ در ورزشگاه نقش جهان اصفهان 
آغاز  و با بازی  استقلال و گسترش فولاد در ورزشگاه آزادی به 
پایان رسید. در ادامه گزارشی از نتایج دیدارهای هفته یازدهم 

می آید.
 سپاهان و فولاد به تساوی رضایت دادند

جدال تیم های سپاهان و فولاد در نخستین دیدار از هفته 
یازدهم رقابت های فوتبال لیگ برتر باشگاه های کشور برنده 

نداشت.
 هفته یازدهم لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور بعدازظهر 
روز )پنجشنبه( با برگزاری دیدار بین تیم های سپاهان اصفهان و 
فولاد خوزستان از ساعت 1٤:3٠ در ورزشگاه نقش جهان اصفهان 
آغاز شد که در پایان این دیدار، دو تیم به تساوی یک - یک 

رضایت دادند.
در این بازی ابتدا ساسان انصاری در دقیقه 1۹ از روی نقطه 
پنالتی برای فولاد گلزنی کرد، اما موسی کولیبالی در دقیقه 33 

گل تساوی میزبان را به ثمر رساند.
این نتیجه در حالی رقم خورد که پدرو هنریکه یک ضربه 

پنالتی را برای تیم سپاهان در دقیقه 7٤ از دست داد.
قضاوت این دیدار را محمدرضا فغانی بر عهده داشت که به 
محمدعلی احمدی و جلال الدین علی محمدی از سپاهان و ایوب 

والی از فولاد خوزستان کارت زرد نشان داد.
زور برانکو بازهم به جلالی نرسید

پرسپولیس در دیدار هفته یازدهم خود مقابل پیکان به تساوی 
رسید و دو امتیاز دیگر را از دست داد.

دو تیم پیکان و پرسپولیس در چارچوب هفته یازدهم لیگ برتر 
فوتبال و از ساعت 1۵:1۵ روز )پنجشنبه( در ورزشگاه شهدای 

شهرقدس به مصاف هم رفتند.
این دیدار که به میزبانی پیکان انجام می شد و در نیمه اول 
با تساوی دو تیم به اتمام رسیده بود، در پایان بدون رد و بدل 
شدن گلی با همان نتیجه پایان یافت. با این تساوی بدون گل، 
پرسپولیسی ها دو امتیاز حساس دیگر از دست دادند تا موقعیت 

صدرنشینی این تیم به خطر بیفتد.
در این بازی، پرسپولیس در ساختن فرصت گلزنی عملکرد 
خوبی داشت، اما مهدی طارمی از آمادگی بالایی برای استفاده از 
این فرصت ها برخوردار نبود تا سرخپوشان با وجود اخراج محمد 

انصاری در دقیقه 66، به تساوی رضایت بدهند.
شاگردان دایی اختلاف شان را با صدر کم کردند

هفته یازدهم مسابقات فوتبال باشگاه های کشور با برتری نفت 
تهران مقابل سایپا پیگیری شد.

دیدار دو تیم نفت تهران و سایپا از ساعت 1۵ روز پنجشنبه در 
ورزشگاه تختی تهران پیگیری شد که در پایان این دیدار تیم نفت 

موفق شد با نتیجه  ٢ بر صفر مقابل میهمانش به برتری برسد.
محمد قاضی در دقیقه ٢۵ از روی نقطه پنالتی و آرش رضاوند 
در دقیقه ٤۵ برای تیم علی دایی گلزنی کردند تا این تیم با 1۹ 

امتیاز جایگاه خود را در رده سوم جدول استحکام ببخشد.
قضاوت این دیدار را حسین زرگر بر عهده داشت که به ایمان 

مبعلی از نفت و غلامرضا رضایی از سایپا کارت زرد نشان داد.
جدال استقلال خوزستان و سیاه جامگان هم

 برنده نداشت
دیدار تیم های فوتبال استقلال خوزستان و سیاه جامگان 

مشهد
دیدار تیم های فوتبال استقلال خوزستان و سیاه جامگان با 

تساوی به پایان رسید.
 در آخرین دیدار روز نخست از هفته یازدهم مسابقات فوتبال 
و  استقلال خوزستان  تیم های  باشگاه های کشور،  برتر  لیگ 
سیاه جامگان مشهد از ساعت 17:٤۵ روز )پنجشنبه( در ورزشگاه 
غدیر اهواز به مصاف هم رفتند که این دیدار با تساوی بدون گل 

خاتمه یافت.

شاگردان سیروس پورموسوی با این تساوی خانگی 1٢ امتیازی 
شدند و بدون احتساب نتایج بازی های فردا در جایگاه دهم جدول 
باقی ماندند. نماینده مشهد هم با 11 امتیاز جای همشهری خود 

یعنی پدیده را گرفت و در رده یازدهم جدول ایستاد.
پیروزی پدیده مقابل ماشین سازی

هفته یازدهم لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور با برتری تیم 
پدیده مشهد مقابل ماشین سازی تبریز پیگیری شد.

روز دوم هفته یازدهم مسابقات فوتبال لیگ برتر باشگاه های 
کشور با برگزاری دیدار بین دو تیم پدیده خراسان و ماشین سازی 
تبریز از ساعت 1٤:3٠ روز )جمعه( در ورزشگاه ثامن مشهد آغاز 

شد.
 در پایان این دیدار تیم پدیده موفق شد با تک گل معین 
عباسیان در دقیقه ٢1 مقابل میهمان خود به برتری برسد. این 

شکست ششمین باخت پیاپی شاگردان رسول خطیبی بود.
 قضاوت این دیدار را  محمدرضا اکبریان به عهده داشت و به 

حامد پاکدل از تیم ماشین سازی کارت زرد نشان داد. 
پدیده با این پیروزی به امتیاز 1٤ رسید و موقتاً به رتبه هفتم 
جدول صعود کرد و ماشین سازی هم شش امتیازی و در قعر 

جدول باقی ماند.

تراکتورسازی با شکست صبا جای پرسپولیس را در 
صدر جدول گرفت

تیم تراکتورسازی با برتری مقابل صبای قم در دیدار هفته 
یازدهم صدرنشین لیگ شد.

تراکتورسازی تبریز در ادامه دیدارهای هفته یازدهم لیگ برتر از 
ساعت 1٤:3٠ روز )جمعه( در ورزشگاه اختصاصی اش به مصاف 
صبای قم رفت که این دیدار با پیروزی ٢ بر یک سرخپوشان 

تبریزی خاتمه یافت.
محمد ابراهیمی در دقیقه ۵٤ و محمد ایرانپوریان در دقیقه 
66 از روی نقطه پنالتی برای تراکتورسازی گلزنی کردند و تک 

گل صبا هم توسط احمد حسن زاده در دقیقه 71 به ثمر رسید.
تراکتورسازی با این پیروزی ٢3 امتیازی شد و با تفاضل گل 
بهتر نسبت به پرسپولیس به صدر جدول صعود کرد. صبای قم 

هم ۹ امتیازی و در رده چهاردهم جدول باقی ماند.
پیروزی ذوب آهن در خانه نفت با هت تریک کاپیتان
دیدار تیم های فوتبال ذوب آهن اصفهان و استقلال خوزستان

تیم فوتبال ذوب آهن اصفهان موفق شد صنعت نفت را در 
آبادان شکست دهد.

تیم های صنعت نفت آبادان و ذوب آهن اصفهان از ساعت 
16:1۵ روز )جمعه( در ورزشگاه تختی آبادان به مصاف هم رفتند 

که این دیدار با پیروزی 3 بر صفر ذوب آهن به پایان رسید.
مهدی رجب زاده در دقایق ٤۵ )از روی نقطه پنالتی(، 8٢ و 8٤ 
برای ذوبی ها گلزنی کرد تا تیمش به یک پیروزی شیرین خارج 

از خانه دست یابد.
محمد  و  نفت  صنعت  از  شادکام  محمد  و  فرجی  فرشاد 
نژادمهدی از ذوب آهن از سوی شاهین حاج بابایی داور این مسابقه 

با کارت زرد جریمه شدند.
با این نتیجه، ذوب آهن 1۵ امتیازی شد و موقتاً به رده پنجم 
جدول صعود کرد. صنعت نفت نیز با 13 امتیاز به جایگاه دهم 

سقوط کرد.
توقف استقلال مقابل تیم 10 نفره گسترش فولاد 

تیم های استقلال تهران و گسترش فولاد در آخرین دیدار هفته 
یازدهم لیگ برتر از ساعت 16:٢٠ عصر روز )جمعه( در ورزشگاه 
آزادی به مصاف هم رفتند دو تیم استقلال و گسترش فولاد در 
یکی از زیباترین بازی های لیگ شانزدهم با نتیجه ٢ بر ٢ به 
تساوی رسیدند تا منصوریان شانس رسیدن به رتبه چهارم جدول 
رده بندی را از دست بدهد. آبی ها که فرصت خوبی برای یک 
برد شیرین خانگی داشتند، با وجود یک یار بیشتر مغلوب ضربه 
نقی زاده شدند و با یک امتیاز از زمین بیرون آمدند . برای آبی 
ها محسن حسینی )گل به خودی ،1٤( و کریمی )٢٢( و برای 

گسترش شیمبا )٤3( و نقی زاده )8٠( گل زدند.



 

5 علمی و سلامت 

با این عینک های طبیعی بهتر و دقیق تر از همیشه ببینی

 درمان طبیعی بینایی چشم بدون عمل 
با مصرف برخی میوه و سبزیجات به راحتی می توانید از شر عینکهای طبی خود 

خلاص شوید.
این روزها تعداد کسانی که مجبور به استفاده از عینک های طبی هستند، بیشتر 
شده و مصرف مواد غذایی که موجب تقویت سیستم بینایی می شوند یکی از راه های 
پیشگیری کننده به حساب می آید بنابراین با یک جمع آوری کوتاه، مختصر و مفید 

عینکهای خوراکی را به شما معرفی می کنیم.
 با طالبی آب مروارید را دور بزنید

مصرف مواد غذایی که بتا کاروتن بالایی دارد به دلیل تبدیلش به ویتامین Aدر 
بهبود عملکرد چشم ها موِثر است.  بتاکاروتن بالای طالبی، مانع بروز آب مروارید در 
سالمندان می شود. مطالعات نشان داده اند، افرادی که از طریق رژیم غذایی شان، هر 

روز بتاکاروتن کافی دریافت می کنند، کمتر به آب مروارید دچار می شوند. 
 جالب است بدانید که خوردن یک طالبی کوچک که دارای 18٠ میلی گرم ویتامین 
C است، احتمال ابتلا به آب مروارید را به میزان یک سوم در افراد مستعد کاهش 

می دهد. 
کلم بروکلی هماهنگ کننده چشم ها دربرابر تغییرات نور

شاید شنیده و خوانده اید که هویج برای سلامت چشم ها بسیار مفید است و این 
موضوع به لوتئین آن مربوط می شود اما این بار می توانید برای حفظ سلامت چشم ها 
در کنار هویج از خواص کلم بروکلی هم استفاده کنید. بروکلی آنتی اکسیدان های 
مفیدی دارد که از تخریب سلول های چشم، بروز بیماری آب مروارید و صدمه به 

عدسی چشم پیشگیری می کنند.
 کلم بروکلی سرشار از ریبوفلاوین است که به نام ویتامین B شناخته می شود که 
عملکرد آن موجب هماهنگی چشم ها نسبت به تغییرات نور است. کمبود این ماده در 
بدن باعث التهاب، تاری دید و خستگی چشم ها می شود. اما بر عکس، مصرف منظم 
ریبوفلاوین می تواند از آب مروارید پیشگیری کرده یا روند پیشرفت آن را متوقف 
کند. از طرفی این سبزی مفید حاوی لوتئین و زیگزانتین است که نقش مهمی در 

سلامت بینایی دارد. 
هویج یار همیشگی سلامتی چشم ها

بتاکاروتن مسئول رنگ نارنجی هویج است. هرچه بتا کاروتن زیاد تر باشد، هویج 
نارنجی تر می شود. بتاکاروتن پیش ساز ویتامین A است، یعنی در بدن تبدیل به 
ویتامین A می شود. آنتی اکسیدان بتاکاروتن در سبزیجات ریشه ای مانند هویج یافت 
می شود؛ اما هویج نمی تواند به اصلاح نزدیک بینی کمک کند یا باعث تقویت دید 
چشم در تاریکی شود. تقویت دید چشم با مصرف هویج تنها در صورتی اتفاق می افتد 

که فرد اساسا به دلیل کمبود ویتامین A دچار ضعف بینایی شده باشد.
 عینک آفتابی طبیعی در دل سبزیجات

سبزی ها و میوه های پاییزی حامی بسیار خوبی برای اعضای بدن به ویژه چشم ها 
هستند. تحقیقات جدید نشان می دهد اسفناج، انواع کلم )کلم بروکلی، گل کلم، کلم 
قمری( به دلیل دارا بودن لوتئین و مرکبات به دلیل غنی بودن از آنتی اکسیدان نقش 
مهمی بر سلامت چشم ایفا می کنند.لوتئین ماده ای از خانواده کارتینوئیدها است که 
به عقیده محققان اثر محافظتی بر چشم ها دارد و همچون یک عینک آفتابی طبیعی 
چشم ها را در برابر اشعه ماوراءبنفش خورشید محافظت می کند.آنتی اکسیدان نیز 
جزء مولکول های مفید بوده که با خنثی کردن رادیکال های آزاد مانع از تاثیر مخرب 
آنها بر سلول های بدن می شود. به گفته پزشکان، سبزیجات و میوه های پاییزی نقش 

اساسی در سلامت چشم سالمندان ایفا می کنند.
بیشتر موجب کاهش  یا  تا ٢٠ درصد  برگدار سبز  روزانه سبزیجات   مصرف 

بیماری های جدی چشم، بخصوص آب سیاه، می شود. 
کلم بروکلی برضد پرتوهای ماوراء بنفش 

سبزی های به رنگ سبز، مانند کل خانواده کلم ها، غنی از رنگدانه ها و آنتی اکسیدان ها 
هستند و مقدار زیادی ویتامین C دارند که به حفاظت از شبکیه و عدسی چشم از 
پرتوهای ماورای بنفش و نیز رادیکال های آزاد که اثرات زیانباری بر بینایی دارند، 

کمک می کند.
 دید در شب مشهور را بشناسید

بلوبری به خاطر تاثیرش در بهبودبخشی به دید در شب مشهور است و این تاثیرش 
بر روی خلبانان نیروی هوایی بریتانیا در حین جنگ جهانی دوم امتحان شده است. 
بلوبری حاوی ویتامین C و آنتوسیانین ها، ترکیباتی که حدت بینایی را تقویت 

می کنند، است و می تواند به برطرف شدن خستگی چشم هم کمک کند.
 راز درمان شب کوری را در زردآلو پیدا کنید

اگر به شب کوری مبتلا هستید، زردآلو مصرف کنید. زردآلو، سرشار از بتاکاروتن، 
نوعی کاروتینوئیدز است. بتاکاروتن علاوه بر مقابله با شب کوری از بروز آب مروارید 

نیز پیشگیری می کند.
 هلو دوستدار زیبایی و چشم ها

هلو میوه ای لذیذ، کم کالری، سرشار از فیبر، ضداحتباس آب، دوستدار سلامت 
چشم ها محسوب می شود. این میوه حاوی 1٠ ویتامین مختلف بوده و یک عدد 
هلوی بزرگ ۵7٠ واحد ویتامین A در خود دارد که برای سلامت بینایی بسیار مهم 

است .
با انبه روی چشمانتان حفاظ بکشید

آنتی اکسیدان موجود در انبه موسوم به زیاکسانتین، حائلی در برابر تشعشات نورهای 
آبی مضر بوده و نقش محافظ را برای حفظ سلامت چشم ایفا می کند و احتمالا 
صدمات ناشی از زوال شبکیه را دفع می کند. اثبات شده که دریافت بالای انواع 
میوه ها )3 وعده یا بیشتر( خطر ابتلا و پیشرفت زوال شبکیه ناشی از افزایش سن را 

کاهش می دهد.
 کیوی بینایی تان را دوچندان می کند 

از آن جایی که کیوی سرشار از مواد مغذی است, مزایای بسیاری برای سلامتی 
چشم نیز دارد. 

 کیوی سرشار از ترکیبات مشهور تقویت بینایی مانند لوتئین و زیگزانتین است. به 
نظر می رسد مصرف این میوه موجب حفظ و تقویت بینایی و پیشگیری از بیماری 
هایی مانند دژنراسیون ماکولا می شود. لوتئین و زیگزانتین موجود در کیوی جزء مواد 
مغذی شناخته شده ایی است که از چشم در برابرآسیب رادیکال های آزاد محافظت 

می کنند و از این رو موجب پیشگیری از بیماری های مرتبط با چشم می شوند.
 سلولهایی که با رژیم غنی از انگور سالم می مانند 

مصرف منظم انگور نقش مهمی در سلامت چشم ایفا می کند. انگور دارای یک اثر 
محافظتی در ساختار شبکیه و عملکرد آن است. شبکیه چشم شامل سلول هایی است 
که به نور پاسخ می دهند و گیرنده نور نام دارند. این سلول ها به دو نوع استوانه ای و 
مخروطی تقسیم بندی می شوند. زمانی که عملکرد این سلول های گیرنده نور مختل 
شود، عارضه ای به نام انحطاط شبکیه به وجود می آید. تحقیقات نشان می دهد که رژیم 

غنی از انگور قادر به محافظت از سلول های گیرنده نور در چشم است. 
 توت فرنگی عفونت ها را فراری می دهد

وجود رادیکال های آزاد و کمبود برخی از مواد مغذی، یکی از دلایل بروز مشکلات 
چشمی هستند. 

 با بالا رفتن سن و کمبود این عناصر مهم غذایی، رادیکال های آزاد صدمات خودشان 
را شروع می کنند. به طور مثال سبب خشکی چشم می شوند، به اعصاب بینایی آسیب 
می رسانند یا چشم را مستعد ابتلا به عفونت می کنند. آنتی اکسیدان هایی مانند 
ویتامین C و فلاونوئیدها که در توت فرنگی وجود دارند، می توانند از بروز چنین 

صدماتی پیشگیری کنند.

خواص شیره انگور در طب سنتی
شیره انگور سرشار از خواصی است که در فصل پاییز نباید از خوردن آن غافل شد. 
شیره که از انگور گرفته می شود، دارای قند بالایی بوده و بسیار مقوی و مغذی است، 

ضد نفخ است و در تقویت بنیه بدن تاثیر زیادی دارد، انرژی زا و خون ساز هم است. 
 در منابع طب سنتی ایرانی، شیره انگور را دبس یا دوشاب می نامند. طبیعت این 
خوراکی، گرم و تر است و بیشتر افراد می توانند از آن استفاده کنند. همچنین بعضی 
افراد با شیره شربت درست می کنند که روش بسیار خوبی است و طبع شربت نیز گرم 
است. شیره نیز همانند خود انگور دارای مقادیری از ویتامین آ، ب و ث است و مصرف 
آن نیازهای بدن را به این ویتامین ها تأمین می کند. یکی از بهترین زمان های استفاده 
از شیره انگور فصول سرد سال است و به دلیل خواص مفیدی که این ماده ی غذایی 
در درمان و تسکین بیماری های فصل سرما دارد، بهتر است جایی برای آن در برنامه ی 

غذایی تان باز کنید.
* مولد خون صالح )خون سالم و طبیعی و بدون مواد زائد( است. اگر از ضعف عمومی 
بدن رنج می برید یا مبتلا به کم خونی هستید می توانید شیره انگور را در برنامه غذایی 
خود بگنجانید. با توجه به اینکه شیره انگور خونساز بوده و مقوی بدن است، افرادی که 
ضعف عمومی دارند یا مبتلا به کم خونی هستند، می توانند شیره انگور را همراه شیربرنج 

یا سمنو بخورند یا به صورت شربت، سرکه شیره استفاده کنند.
* افزایش دهنده وزن بدن است. از دیگر فواید این خوراکی شیرین، افزایش حجم 
عضلات است. به همین دلیل است که ترکیب شیره انگور و ارده کنجد را به کسانی که 
کارهای سنگین انجام می دهند یا ورزشکار هستند، توصیه می کنند چراکه علاوه بر 

مقوی بودن، باعث افزایش حجم عضلات می شود.
* یکی دیگر از خواص شیره انگور بازکنندگی گرفتگی هاست و از این رو برای اینکه در 
مجاری کبد، انسداد ایجاد نشود، می توان شیره انگور را همراه با سرکه انگور مصرف کرد.

* یکی از خواص شیره انگور اثر ضدالتهابی و نرم کنندگی در ناحیه حلق است، به 
همین دلیل افرادی که به خصوص در فصول سرد سال دچار التهاب حلق می شوند و به 
دنبال آن سرفه می کنند، توصیه می شود که از غرغره شیره انگور با آب استفاده کنند.

* درمان کننده ی صرع، کهیر، سرفه مزمن، تپش قلب، لاغری مفرط ، ضعف احشا 
و یرقان است.

* برای بیماری های طحال، افسردگی و غضب مفید است.
* برای روان کردن ادرار نیز از آن استفاده می شود.

 * یکی دیگر از فواید دوشاب، غلیظ کردن شیر مادر است، به همین دلیل اگر شیر 
مادری رقیق باشد، می تواند در کنار بقیه درمان ها شیره انگور را مصرف کند.

* مصرف شیره در افرادی که فشارخون دارند، منجر به افزایش فشارخون آن ها نمی 
شود اما به درمان و کاهش آن هم کمکی نمی کند.

احتیاط کنید
از آنجا که شیره انگور دارای طبعی گرم است بنابراین خوردن زیاد آن برای افرادی که 
دارای طبع گرم و خشک هستند، توصیه نمی شود. همچنین به علت مقادیر بالای قند 

موجود در آن، افراد دیابتی باید از خوردن آن خودداری کنند.
ویژگی های شیره مرغوب

شیره مرغوب شیره ای است که رنگ آن شفاف بوده و خاک آلود نباشد.
مصلح شیره انگور

مصلح دوشاب یا شیره انگور، تخم ریحان است.
روش تهیه شیره

اگر از ضعف عمومی بدن رنج می برید یا مبتلا به کم خونی هستید می توانید شیره 
انگور را در برنامه غذایی خود بگنجانید

معمولاً برای تهیه دوشاب، آب انگور شیرین و رسیده را گرفته، صاف کرده و تحت 
حرارت قرار می دهند تا سه چهارم آب آن تبخیر شود. سپس بر آن خاک رس می زنند 
و می گذارند تا جرم آن ته نشین شده و شیرین شود. تا زمانی که به آن خاک نزنند، 

شیره انگور به خوبی شیرین نمی شود و ناصاف خواهد بود.
روش تهیه سرکه شیره

برای تهیه سرکه شیره، باید به میزان یک دهم شیره انگوری که دارید، به آن سرکه 
انگور خانگی اضافه کنید و برای ٢ تا 3 دقیقه آن را بجوشانید تا سرکه و شیره به خوبی 
با هم مخلوط شوند. در هر بار مصرف هم باید حدود ٢-1 قاشق غذاخوری از این ترکیب 

را در یک لیوان آب حل کرد و نوشید.

محققان کلاه جدیدی برای ورزشکاران اختراع کرده اند که ضمن تولید گرما از 
عفونت ریه ها نیز جلوگیری می کند.

محققان دانشگاه ناتینگهام ترنت در انگلیس و شرکت آلمانی استول با یکدیگر 
همکاری کرده اند تا یک نمونه اولیه از کلاهی خلق کنند که قابلیت تولید گرما در 

داخل خود را دارد و از نخ های رسانای الکتریسیته ساخته شده است.
به گفته محققان این کلاه در محدوده بینی و دهان قابلیت تولید گرما دارد تا از 
ورود هوای سرد به ریه ها و در نتیجه عفونت این عضو بدن جلوگیری کند. همچنین 
این کلاه در قسمت پشت شامل سوکتی است که به وسیله آن باتری های سلولی 
کلاه شارژ می شوند. تیلاک دیاس موسس گروه تحقیقات پیشرفته نساجی در 
دانشگاه ناتینگهام ترنت می گوید: نخ های رسانای الکتریکی چنان نازک هستند که  
پوست انسان آن را حس نمی کند. به این ترتیب ما توانستیم  سطح قابل قبولی از 

گرما را در یک تکه از لباس برای دوندگان ایجاد کنیم. 
این کلاه برای دوندگان، اسکی بازارن و دیگر ورزشکارانی ساخته شده که در آب و 
هوای سرد فعالیت می کنند کلاه »بالاکلاوا« از ترکیب پشم و لایکرا تهیه شده و در 

چهار جهت قابلیت کشش دارد.

 کلاه تولید کننده گرما 
ویژه دوندگان و اسکی بازان

نوع جدیدی از مواد اولیه مقاوم در برابر گرما با قابلیت 
کاربرد در چاپگرهای سه بعدی اختراع شده است.

برخلاف مواد اولیه جامد، این ماده که ساختار شبکه 
مانندی دارد، در مجاورت گرما با کاهش حجم روبرو می 

شود. محققان توانسته اند با دستکاری ترکیبات شیمیایی 
میزان کاهش حجم این ماده را در دماهای مختلف کنترل 
کنند. این ماده قابلیت کاربرد در بخش های مختلف از 
ساخت مدار الکتریکی گرفته تا پروتزهای دندانپزشکی 

دارد.
بسیاری از دستگاه ها هنگام قرارگرفتن در مجاورت 
دمای بالا ترک می خورند یا ممکن است تغییر شکل 
دهند زیرا ماده اولیه سازنده آنها فلز، شیشه یا مواد جامد 
دیگری است که در صورت گرما دیدن منبسط می شود. 
اگر تولید کنندگان بتوانند ماده ای که در مجاورت دمای 
بال منقبض می شود را در محصولات خود به کار ببرند،  
می توانند کالاهای محکم تری تولید کنند.  اما مواد جامد 
با چنین قابلیتی بسیار نادر هستند. در نتیجه دانشمندان 
از اواسط دهه 1۹۹٠ میلادی سعی داشتند موادی با این 

خصوصیت در آزمایشگاه تولید کنند.
از محققان دانشگاه جنوب  کوییمینگ وانگ یکی 
کالیفرنیا که در این تحقیق شرکت داشته، می گوید: ماده 

تازه اختراع شده با ساختار شبکه ای مانند از میله های 
بهم چسبیده ساخته شده است. برخی از این میله ها از 
پلاستیک خالص  هستند و برخی دیگر از تزریق ذرات 
نانوی مس ساخته می شوند. همزمان با افزایش دمای 
این ماده میله های پلاستیکی زودتر از بخش های مسی 
منبسط می شوند و به سمت مرکز  نرده خم می شوند و 
از سوی دیگر بخش های مسی را در بر می گیرند. به این 

ترتیب  کل ساختار  ماده در خود مچاله می شود.
 این گروه برای آزمایش قابلیت کاهش حجم این ماده 
آن را درون یک اتاقک شیشه ای قرار دادند و گرمای 
محیط را افزودند. هنگامیکه دمای اتاق به ۵٤٠ درجه 
فارنهایت رسد، ساختار ماده چاپ شده سه بعدی به تدریج 

منقبض شد.
یک مکعب کوچک به اندازه یک حبه قند از این ماده را 
می توان به اندازه ای کاهش حجم داد که به نازکی موی 
انسان شود. درهرحال این ماده برای ساخت دستگاه های 

نوری با دقت بالا و مکانیکی اهمیت بسیاری دارد.

قابلیت حرکت دادن اعضای از کار افتاده پس از آسیب به نخاع تا چند سال پیش 
یک رویا بود، اما اکنون به واقعیت پیوسته است.

 گروهی از محققان دانشگاه ایالتی اورگان آمریکا مشغول تحقیق روی روشی 
هستند که به بیماران معلول کمک می کند، تا دوباره اعضای از کار افتاده خود را 
حرکت دهند. آنها برای این کار الکترودهای کوچکی را در بدن بیمار قرار می دهند.  
این گروه تحقیقاتی تاکنون توانسته پتانسیل الکترودها برای انجام این مهم را در 
یک گربه نمایش دهد. به این ترتیب روزنه امیدی برای حرکت دوباره افرادی به 
وجود آمده  که در نخاع دچار جراحت شده اند و همچنین افرادی که از اندام های 

مصنوعی استفاده می کنند.
طبق تحقیقات این گروه یکی از موارد بیشماری که در نمونه های بیماران فلج 
مشاهده می شود، سلامت مغز، ماهیچه ها و اعصاب است. اما در این میان ارتباط 
میان این بخش ها و مغز یا همان ستون فقرات ، از بین رفته است. از آنجا که اعصاب 
موجود در ستون فقرات ترمیم نمی شوند،  بهترین راه حل، ایجاد و یا بازگرداندن 

حرکت به اعضای مختلف است.
این گروه تحقیقاتی نبض های الکتریکی کنترل شده ای را به ماهیچه های 
عضلات »پلانتار فلکسور« در زانوی یک گربه متصل کردند.  برای این کار نیز یک 
الکترود mm٢ 16را به کار بردند. به این ترتیب این الکترود که ارتباط میان لایه 
های مختلف اعصاب را برقرار می کند، در اعصاب ماهیچه زانوی گربه قرار داده شد.

سپس الکترودها به یک کنترل کننده )PIV( متصل شدند تا فرایند ارسال نبض را 
انجام دهد. به گفته این گروه تحقیقاتی دستگاه های کنترل کننده )PIV( توانستند 

نبض های خاصی را به اعصاب مشخص ارسال کنند. به این ترتیب دانشمندان موفق 
شدند به گربه کمک کنند زانوی خود را به سادگی و راحتی حرکت دهد.

آنها امیدوارند بتوانند همین سیستم را برای انسان نیز به کار بگیرند و بیماران 
بتوانند با پوشیدن یک جعبه کنترل به اندازه یک تلفن همراه )که از آن پیام هایی 
برای اعصاب مشخص شده ارسال می شود( دوباره اعضای از کار افتاده بدن را 

حرکت دهند.

از  جدیدی  نوع  تولید  به  ایتالیایی  شرکت  یک 
پلاستیک برای بسته بندی مواد غذایی پرداخته که در 

طبیعت تجزیه می شود.
شرکت نوامونت)Novamont( واقع در شمال شرقی 
ایتالیا، اولین تولید کننده محصولات پلاستیکی دنیا 
است که بخش عمده مواد اولیه آن از منابع تجدیدپذیر 
تامین می شود. این ترکیب شیمیایی به نام "بوتاندیول" 
طبیعی در تولید پلاستیک بسته بندی میوه، کیسه های 

سبزی و پلاستیک خرید استفاده خواهد شد.
استفانو دسی، مدیر اجرایی این شرکت اظهار کرد: 
که  است  شیمایی  ترکیب  یک  طبیعی  بوتاندیول 
در حوزه های مختلف از جمله صنایع شیمیایی یا 
الکترونیک به کار می رود. این محصول در حجم زیاد 
در ساخت محصولات پلاستیکی استفاده می شود، 
ولی ابتکار ما تولید انبوه این ماده به شیوه تخمیر است 
که به جای سوخت فسیلی از ترکیب شیمیایی آب و 

شکر در آن استفاده شده و با محیط زیست سازگاری 
بیشتری دارد. 

تولید صنعتی بوتاندیول در حال حاضر با استفاده 
به  شکر  تبدیل  می شود.  انجام  فسیلی  سوخت  از 
بوتاندیول طبیعی تنها چند روز و طی فرآیند تخمیر 

در یک لوله استریل انجام می شود.
اولین مرحله تولید این ماده در آزمایشگاه انجام 
شده که شامل آماده کردن ماده تلقیحی است. ابتدا 
میکروارگانیسم های یخ زده درون لوله کشت داده و در 
فلاسک هایی با دمای کنترل شده رشد داده می شوند. 
پس از رشد این ارگانیسم ها، ماده تلقیحی در مرحله 

تخمیر به آن ها افزوده می شود.
به  را  تخمیر، شکر  مرحله  در  میکروارگانیسم ها 
بوتاندیول طبیعی تبدیل می کنند. استفاده از این 
شیوه، حجم مواد تجدیدپذیر این فرآیند شیمایی را از 
36 به 61 درصد افزایش داده و همزمان تولید گازهای 

گلخانه ای را 1٠ تا 1۵ درصد کم می کند.

این ماده در برابر گرما منقبض می شود!

حرکت اعضای از کار افتاده بدن با نبضهای الکتریکی

تولید پلاستیک بسته بندی قابل تجزیه در طبیعت

محققان موسسه فناوری ماساچوست با استفاده از ترکیبی از نخ نایلون عادی و جوهر 
رسانا توانسته اند عضله مصنوعی تولید کنند که بسیاری از حرکات بافت طبیعی ماهیچه 

را انجام می دهد.
محققان بر این باورند که دستگاههای منعطف جدید می توانند در کاربری های مختلف، 
از رباتیک و اندام مصنوعی گرفته تا اجزای متحرک انعطاف پذیر برای کاربرد در صنایع  

هوایی و خودرو استفاده شوند.
این ماده جدید که با دستکاری الیاف نایلون طی یک فرآیند نسبتا ساده ساخته شده، 
با انقباض طولی و انبساط در ابعاد به گرما واکنش نشان می دهد. به این شیوه،  وقتی یک 
منبع حرارتی مانند یک جوهر رسانا استفاده می شود، رشته های نایلون را با اعمال ولتاژ 
گرم می کند و عضلات مصنوعی جدید می توانند حتی پس از 1٠٠ هزار دور خم شدن 

باز هم عملکرد قابل اطمینانی ارائه کنند و 17 بار در ثانیه خم شده و به عقب بازگردند.
برای ساخت این عضله مصنوعی، مقطع عرضی رشته نایلون ابتدا باید با استفاده از 
یک ماشین غلتک به شکل خاصی در بیاید و مقطع عرضی آن از شکل گرد به مربع یا 
مستطیل فشرده سازی شود. سپس رنگ رسانا در یک سمت آن اعمال می شود و با بالا 
رفتن حرارت، رشته به آن سمت خم می شود. با تغییر جهت گرمایش،  محققان دریافتند 

که ماده حرکات ظریف تری ایجاد می کند و برای مثال، به شکل دایره می چرخد.

تولید عضله مصنوعی ارزان از طناب نایلون
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راه های پیشگیری از ابتلا به آنفلوآنزا 
فرا رسیدن فصل سرما، زمان شیوع بیماری های این فصل به ویژه آنفلوآنزا است و 
ضرورت دارد تا مردم راه های پیشگیری از این بیماری را جدی گرفته و نکات ایمنی را 

رعایت کنند. 
در این روزها که سرما و شیوع بیماری های این زمان خود را نمایان می کند، لازم است 
به توصیه های پزشکی بیش از پیش توجه شود زیرا آنفلوآنزا علاوه مشکلات جسمی 
و روحی در کاهش فعالیت های اجتماعی اثرات منفی دارد و گاهی مواقع هم اگر بیمار 
دچار عوارضی مانند کهولت سن یابیماری های حاد تنفسی و قلبی باشد خطر مرگ 

دور از انتظار نیست.
چگونگی شیوع بیماری آنفلوآنزا، علائم و راه های پیشگیری ازآن از مواردی است که در 

گزارش دانشگاه علوم پزشکی البرز به شرح زیر به آن پرداخته شده است.
ویروس آنفلوآنزا از طریق هوا وقتی که فرد بیمار سرفه،عطسه یا حتی صحبت می کند، 
منتقل می شود. آنفلوآنزا می تواند حتی با دست زدن به اشیائی که در اثر عطسه یا سرفه 
ی فرد مبتلا، آلوده می شود به دیگران منتقل شود. این بیماری یک روز قبل از شروع 

علائم بیماری می تواند به دیگران منتقل شود.
در این زمینه انتظار می رود فرد بیمار اعضای خانواده، همکاران و دوستان را نسبت به 

بیماری خود مطلع کند واز دست دادن به افراد سالم خودداری نماید.
براین اساس توصیه می شودبا رعایت نکات زیر از خود و دیگران در مقابل این بیماری 

مراقبت کنید:
-دست هایتان رابا آب و صابون بشویید و یا با محلول های ضدعفونی کننده تمیز کنید.

حداقل دو بار شستن دست ها لازم است.
- به خاطر داشته باشید که در زمان حاضر آلودگی دست ها به ویروس یکی از عوامل 

انتشار سریع این بیماری می باشد.
-اگر علائم بیماری را داشتید به پزشک مراجعه کنید و تا وقتی تب شما قطع نشده 

در خانه بمانید.
-اگر علائم بیماری را دارید هنگام عطسه و سرفه، بینی و دهان خود را با دستمال 
بگیرید، بلافاصله دستمال را داخل کیسه پلاستیک گذاشته وداخل سطل زباله بیندازید.

-اگر دستمال پارچه ای استفاده می کنید روزانه دوبار آن را بشویید و بعد از هر بار 
استفاده داخل کیسه پلاستسکی بگذارید.

افرادمعمولاً موقع عطسه یا سرفه کردن کف دست ها را جلوی دهان و بینی می گیرند 
این امر سبب می شودعامل بیماری روی دست باقی بماند و با دست زدن به وسایلی 
مانند تلفن، صفحه کلید رایانه، دستگیره درب ها به آلودگی این وسایل و انتشار بیماری 

به افراد سالم بینجامد.
- استفاده از ماسک در مکان های عمومی تاثیری ندارد و توصیه نمی شود.

- در حد امکان برقراری ارتباط با دیگران خصوصاً به صورت نزدیک )کمتر از یک متر( 
را محدود کنید.

- اگر در محل کار احساس بیماری کردید با کسب اجازه از مدیریت به خانه بروید.
- فاصله حداقل یک متری را با دیگران حفظ کنید.

- فرد بیمار از حضور در مناطق شلوغ خودداری کند.
علائم بیماری آنفلوآنزا شامل: 

تب، سرفه، گلودرد، سردرد، لرز، کوفتگی بدن ،احساس خستگی، اسهال، استفراغ
است .

-اگر تب بیمار بیش از سه روز طول بکشد و حال عمومی وی بدتر شود باید به پزشک 
مراجعه کند.

-در مورد کودکان در صورت نفس کشیدن سریع و یا سختی و یا تداوم تب و تشنج 
باید به پزشک مراجعه کرد.

- کودکان کم سن و سال مثل شیرخواران در صورت ابتلا به آنفلوآنزای جدید ممکن 
است علائمی از تب و خواب آلودگی، تشنج، بی قراری، عدم نوشیدن مایعات، استفراغ 

های مکرر، تغییر رنگ پوست به طرف کبودی، تنفس سریع داشته باشند.
- استراحت کردن، نوشیدن مایعات، تغذیه مناسب و استفاده از استامینوفن به عنوان 

تب بر بهترین راه درمان است .
- کودکان مهد کودک ها حداقل هفت روز پس از ابتلا به بیماری باید در منزل 

استراحت نمایند.
- دانش آموزان مدارس و دانشجویان یک روز پس از قطع تب می توانند در کلاس 

حضور یابند.

- واکسن آنفلوآنزای فصلی روی این بیماری موثر نیست ولی برای افراد پرخطر توصیه 
می شود.

- افراد مبتلا به دیابت، آسم، بیماری قلبی، زنان باردار، و افراد خیلی چاق در صورت ابتلا 
به آنفلوآنزا احتمال بیشتری وجود دارد که دچار عارضه شوند و باید بیشتر مراقب باشند.

- فردی که با بیمار مبتلا در تماس بوده ممکن است یک تا چهار روز بعد دچار علائم 
بیماری شود.

*** افرادی که بیشتر از دیگران در معرض خطر هستند عبارتند:
اشخاص بالای 6۵ سال، ساکنین خانه های سالمندان و آسایشگاه های بیماران مزمن

بزرگسالان و کودکان مبتلا به بیماری های مزمن ریوی، قلبی، آسم مبتلایان به دیابت، 
مشکلات کلیوی، نقص ایمنی زنان باردار خصوصاً در سه ماهه دوم و سوم

پزشکان، پرستاران، کارکنان بیمارستان ها و مراکز درمانی ،کارکنان آسایشگاه ها و خانه 
های سالمندان.

*** توصیه های کلی برای پیشگیری از ابتلا:
-از افرادی که علائم شبیه بیماری آنفلوآنزا دارند حداقل به اندازه یک متر فاصله بگیرید.

- در صورت وجود علائم، تا حد امکان از حضور در مکان های شلوغ بپرهیزید و یا مدت 
زمان آن کاهش دهید.

- تا حد امکان از تماس با افرادی که احتمال دارد بیمار باشند بپرهیزید و یا حداقل مدت 
زمان تماس نزدیک با آنها را کاهش دهید.

- تهویه مناسب محل کار، محل زندگی، و کلاس درس یا هر محل تجمع دیگر بسیار 
اهمیت دارد، با باز کردن پنجره ها و درب ها در فواصل مناسب ورود هوای تازه به محیط 
می تواند مفید باشد. روزانه چندین بار درب ها و پنجره های اتاق کار و محل زندگی خود 

را برای حداقل هر بار 1٠ دقیقه باز کنید.
** مدارس:

دانش آموزان و دانشجویان مهمترین پیام آوران پیشگیری از این بیماری در مدرسه، 
جامعه و خانواده هستند.

نقش آموزگاران و مربیان در پیشگیری از بیماری آنفلوآنزا بسیار مهم می باشد.
- در صورت مشاهده تب، برافروختگی، سرفه، و آب ریزش در دانش آموزان آنها را از 

دیگران جدا کنید.
- چنان چه دانش آموزی دارای علائم بود در اسرع وقت به خانواده او اطلاع دهید.

- نظافت کامل، تهویه و تدابیری برای کاهش تراکم جمعیت در یک نقطه از مدرسه 
باید صورت گیرد.

- والدین و مربیان مهد کودک ها لازم است،اصول بهداشت دست و آداب سرفه را 
رعایت نمایند.

- کودکان را از افراد بیمار و محل های شلوغ دور نگه دارند.
- همه آنچه را که کودک ممکن است به دهان خود بمالد با آب و صابون بشویند.

*** توصیه هایی به مساجد:
تهویه عامل مهمی از لحاظ کیفیت هوای سالم داخل مساجد می باشد. در صورتی که 
فن های برقی و تهویه وجود نداشته باشد باید با باز کردن پنجره و درب ها به فواصل 
مناسب تهویه داخل مسجد کمک نمایند.- در مساجد از لیوان یک بار مصرف استفاده 
شود و در صورت استفاده از ظروف شیشه ای برای هر بار استفاده با شوینده شسته شوند.



اجتماعی 6

معاون سیاسی امنیتی استاندار قم:

 اجازه تکرار  قضیه شاندیز در پروژه 
فرودگاه قم را نمی دهیم 

معاون سیاسی امنیتی استاندار قم با اشاره به اینکه بعد از مسئله شاندیز درست 
نیست این مسائل برای قم هم تکرار شود گفت: اگر کار قانونی بدون ایجاد معضل 
اجتماعی انجام شود کسی مانع نمی شود اما در مسئله پروژه فرودگاه قم چند هزار 

نفر معترض هستند. 
احد جمالی عصر روزپنجشنبه  با حضور در نشست صمیمی تشکل ها و انجمن های 
مردم نهاد استان قم با رئیس سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
استان قم با اشاره به اینکه پیغام تشکل ها را به گوش استاندار می رساند تا در 
کارگروه های مختلف بررسی شود اظهار داشت: استان و به ویژه شهر قم ظرفیت 
زیادی در حوزه گردشگری دارد اما مشکل عمده گردشگری در قم  ماندگاری کوتاه 
مسافران و زائران است. معاون سیاسی امنیتی استاندار قم با بیان اینکه ماندگاری 
زائران و مسافران به طور متوسط بیش از چند ساعت نیست که لازم است سیاستی 
برای این مسئله اتخاذ شود افزود:اگر ظرفیت های تشکل های مردم نهاد مشخص شود 
می توان تا حد زیادی مشکلات را رفع کرد. وی با اشاره به مسئله توقف پروژه فرودگاه 
و انتقاد  سرمایه گذاران گفت: به فردی 3٠ هکتار زمین واگذارشده اما بیش از چند 
هزار زمین تصاحب کرده با این شرایط حاکمیت اجازه نمی دهد افراد به نظام آویزان 
شوند و نظام و حاکمیت مشکل را برای آن ها رفع کند. جمالی ادامه داد: اگر کار 
قانونی بدون ایجاد معضل اجتماعی انجام شود کسی مانع نمی شود اما در مسئله 
پروژه فرودگاه قم چند هزار نفر معترض هستند و کار به شورای تأمین کشیده است.

معاون سیاسی امنیتی استاندار قم خاطرنشان کرد:در راستای پروژه های گردشگری 
هم استاندار و هم مسئولان مشوق کارآفرینان هستند اما بعد از مسئله شاندیز درست 

نیست این مسائل برای قم هم تکرار شود.

رئیس سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری :

اولویت بندی برنامه های گردشگری در قم 
ضروری است

رئیس سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری گفت: تا زمانی که 
اولویت ها و محورهای اصلی گردشگری در قم مشخص نباشد، توسعه ای در کار 

نخواهد بود. 
زهرا احمدی پور غروب پنج شنبه در دیدار با انجمن ها، سازمان ها و تشکل های 
مردم نهاد حوزه گردشگری و صنایع دستی که در سالن اجتماعات شهرداری قم 
برگزار شد، گفت: خوشبختانه در دولت یازدهم همراهی و همگامی خوبی میان مردم 
و دولت مشاهده می شود. وی با ابراز خرسندی از فضای همکاری و تعامل میان 
تشکل ها و سمن ها با بخش دولتی، افزود: همین که نمایندگان بخش خصوصی 
با صراحت لازم درخواست ها و کمبودهای خود را با دولت مطرح می کنند، نشانگر 

همراهی مردم است.
ایجاد فضای امن در حوزه گردشگری

معاون رئیس جمهور با تأکید بر اینکه دولت به عنوان یک نهاد حاکمیتی در مقابل 
مردم مسئولیت هایی برعهده دارد، گفت: تمام تلاش دولت این است که قانون به نحو 
احسن اجرا شود. احمدی پور با اشاره به اینکه برخی دستورالعمل ها و آیین نامه های 
حوزه گردشگری و صنایع دستی دچار اشکالاتی است، اظهار کرد: وظیفه ما این است 
که با نهادها و تشکل های غیر دولتی در خصوص رفع موانع و مشکلات مشورت کنیم 
اما تدوین و ارائه دستورالعمل برعهده دولت است. وی با طرح این مطلب که مسائل 
و مشکلات باید مشخص و دسته بندی شود، گفت: اگر این مسئله اتفاق بیفتد دولت 
می تواند با تمام ظرفیت های موجود مشکلات را رصد و حل کند. رئیس سازمان 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری با اشاره به ایجاد فضای امن دولت در امر 
گردشگری، گفت: خوشبختانه با توجه به رویکرد عقلانی و منطقی از ابتدای دولت 
یازدهم زمینه ورود امن و راحت گردشگران مختلف خارجی فراهم شده است. وی 
با طرح این ادعا که سرمایه گذاران خارجی بسیاری در طول دو سه سال اخیر در 
حوزه گردشگری در کشور فعال شده اند، افزود: توسعه گردشگری تنها با ایجاد یک 
مدیریت هوشمند و منطقی امکان پذیر است. احمدی پور، نهادهای مدنی را همراه و 
ناظر دولت خواند و اظهار کرد: فضای گفتمان می تواند بسیاری از مسائل و مشکلات 

جامعه را حل و فصل کند.
مردم ناظر و همراه دولت باشند

معاون رئیس جمهور با اعلام اینکه همراهی بخش خصوصی و دولتی کشور را از 
رکود و بحران نجات می دهد، گفت: دولت می خواهد نهادهای مردمی و مدنی بر 
کارش نظارت کرده و در عین حال همراهش باشد. وی با تأکید براینکه فرصت های 
سرمایه گذاری خوبی در کشور فراهم شده است، گفت: اگر ویژگی های خاص و 
اولویت های گردشگری و صنایع دستی در قم مشخص شود این شهر می تواند به 
جای معبر زائران مقصد مطلوب آن ها باشد. احمدی پور برضرورت تلاش سازمان 
برای برنامه ریزی و تصمیم گیری برای حوزه گردشگری و صنایع دستی قم، افزود: 
شناخت اولویت ها و ظرفیت های گردشگری استان برعهده تشکل ها و سازمان های 
مردم نهاد است. وی با اشاره به اینکه دنیای امروز محل رقابت و فرصت آفرینی است، 
گفت: تشکل های مردم نهاد باید در رشد و توسعه گردشگری و صنایع دستی استان با 
نمایندگان دولت همراهی کنند. شایان ذکر است در این نشست 18 نفر از نمایندگان 
انجمن ها، نهادها و تشکل های مردم نهاد در حوزه گردشگری و صنایع دستی ضمن 
معرفی دستاوردهای خود به طرح مشکلات و درخواست های واحد ذیربط پرداختند.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم: 

30 هزار تن در صنعت فرش قم اشتغال دارند 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: 3٠ هزار تن در صنعت 
فرش قم مشغول به فعالیت هستند که باید زمینه توسعه صادرات فرش قم فراهم 

شود. 
احمد ذاکری روز پنجشنبه در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی افزود: فرش استان قم 
نیازمند توجه بیشتر در حوزه صادرات است. وی در ادامه با اشاره به طرح رونق تولید 
و صنایع کوچک گفت: در این طرح حدود ۹61 واحد کشاورزی و صنعتی ثبت نام 
کردند که از این تعداد ۵1٢ واحد صنعتی و بقیه کشاورزی بودند. وی افزود: به ٢1۹ 
پرونده تسهیلات پرداختی ارائه شد که از این تعداد 1٢3 مورد برای بخش کشاورزی 
است تا بتوانند از این تسهیلات استفاده کنند. وی ادامه داد: در بحث بدهی های 
معوقه و صورت های مالی واحدها مشکلاتی داشتند که همکاری خوبی از سوی بانک 
ها در این حوزه انجام شد. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با اشاره 
به این که بخش معدن این استان مغفول مانده است گفت: این بخش نتوانسته است 
از تسهیلات مالی بانک ها استفاده کند. ذاکری گفت: از ۹6 واحد تولیدی استان قم 
بازدید انجام شد و بر روند فعالیت آنها نظارت صورت گرفت که خوشبختانه واحدها از 
این تسهیلات بانک ها استفاده و زمینه اشتغالزایی برای 1٤8 تن را فراهم کرده اند. به 
گفته وی، ٢ هزار واحد صنعتی در شهرک ها و نواحی صنعتی استان قم فعالیت می 
کنند که مشکلات آنان مشخص شده است، از این رو باید در جهت رفع این مشکلات 

برنامه ریزی صورت بگیرد.

مدیرکل دامپزشکی استان قم:

استان قم از بیماری آنفلوآنزا در پرندگان 
پاک است 

مدیرکل دامپزشکی استان قم گفت: بر اساس نتایج آزمایش ها در شرایط کنونی 
هیچ موردی از بیماری آنفلوآنزا در پرندگان نداشتیم و در حال حاضر استان در این 

زمینه پاک است. 
محمدمهدی رفیعی ، با اشاره به بیماری های طیور اظهار کرد: با توجه به فرارسیدن 
فصل سرما همزمان با مهاجرت پرندگان به کشور بحث خطر انتقال بیماری های 
تنفسی طیور جدی است، باید مرغداران مواظب بیماری های مختلف که سبب تلفات 
در طیور می شود، باشند. وی با اشاره به اجرای طرح پایش بیماری آنفلوآنزا از ٢6 
مهر تا 13 آبان سال جاری گفت: در مجموع این طرح ٢ هزار و ٤٤۵ مورد از طیور 
از مناطق مختلف استان نمونه برداری شد و در مجموع ٤ هزار و 8۹٠ مورد آزمایش 
روی نمونه ها صورت گرفت. مدیرکل دامپزشکی استان قم خاطرنشان کرد: در مرحله 
اول این طرح از مراکز بازارچه های فروش پرندگان نمونه برداری کردیم که 3٤1 مورد 

نمونه از این مکان اخذ شد و 68٢ آزمایش روی نمونه های آنها صورت گرفت.
وی با بیان اینکه مرحله دیگر روی نمونه های طیور روستایی بود که از طیور خانگی 
نمونه برداری کردیم، گفت: از 8٠ روستای استان نمونه برداری انجام شده، در مجموع 
هزار و 1٢٤ نمونه از طیور اخذ شد که ٢ هزار و ٢٤8 آزمایش روی نمونه ها صورت 
گرفت. رفیعی ادامه داد: مرحله سوم طرح شامل نمونه برداری از مرغداری ها و طیور 
صنعتی بود، در مجموع هزار و ۹6٠ آزمایش انجام شد که بخشی از این آزمایشات در 

آزمایشگاه مرکزی اداره کل صورت گرفته است.
وی خاطرنشان کرد: نتایج آزمایش ها و شرایط کنونی هیچ موردی از بیماری آنفلوآنزا 

در پرندگان نداشتیم و در حال حاضر استان در این زمینه پاک است.

شنبه -ششم آذر ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4155

با  پنج شنبه  ظهر  قم  استان  مقاومتی  اقتصاد  ستاد  جلسه 
حضوررئیس سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
در استانداری قم برگزار شد. در این جلسه رییس سازمان میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری به استان قم دو هفته فرصت 
داد تا اقداماتی را که در راستای تحقق برنامه های اقتصاد مقاومتی 

است، تدوین و اجرا کند.
 زهرا احمدی پور در این جلسه اتمام طرح های نیمه تمام در کشور 

را موضوعی حیثیتی برای نظام دانست. 
احمدی پور با اشاره به انتخاب سازمان میراث فرهنگی به عنوان 
دستگاه معین ستاد اقتصاد مقاومتی در استان قم و همدان، اظهار 
داشت: سازمان باید پیشرفت های اقتصاد مقاومتی در این دو استان را 

رصد کرده و به ستاد فرماندهی کل گزارش دهد.
وی با انتقاد از مطرح شدن مواردی کلی در ستاد اقتصاد مقاومتی 
استان قم، افزود: باید مشکلات به صورت عملیاتی احصا شده و 

طوری مطرح شود که بتوانیم برایشان راهکار بیابیم.
رئیس سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری افزود: 
جلسات را به صورت مدام ادامه خواهیم داد تا بتوانیم سرعت و 
تحرک بیشتری به اهداف ستاد اقتصاد مقاومتی در استان ببخشیم.

وی ادامه داد: در راستای سیاست اقتصاد مقاومتی باید بر اساس 
سند استان قم پیش رفته و کارگروه ها بر اساس آن برنامه هایشان 

را مشخص کنند.
احمدی پور معتقد است ارزش افزوده، تولید ثروت، بهره وری، 
کارآفرینی، سرمایه گذاری و اشتغال از اهداف ستاد اقتصاد مقاومتی 
در کشور است تا به کمک آن کشور بتواند از شرایط رکود خارج شود.

وی با بیان اینکه به پایان رساندن طرح های نیمه تمام حیثیت نظام 
است که باید به آن در ستاد اقتصاد مقاومتی توجه شود، اضافه کرد: 
واحدهای اقتصادی که با مشکل رو به رو شده اند باید حمایت شده 

و رونق کسب و کار کوچک به عنوان هدف باید مورد توجه باشد.
انتقاد از نحوه برگزاری جلسات ستاد اقتصاد مقاومتی در 

قم
رئیس سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری ابراز 
داشت: خوشه سنگ، فرش و مبلمان از خوشه هایی هستند که در 
استان قم ظرفیت خوبی برای آنها وجود دارد که باید مشکلات سد 

راه آنها برطرف شود.
وی با اشاره به تلاش استان برای احداث راه دسترسی دریاچه 
نمک از سوی شهر قم با طرح این سئوال که آیا راه دسترسی از نظر 
زیست محیطی مورد بررسی قرار داده شده، تصریح کرد: طرح های 
رونق اقتصادی و گردشگری باید توجه به مسائل زیست محیطی 

قابل اجرا خواهد بود.
احمدی پور به نیاز استان به زیرساخت های گردشگری اشاره کرد 
و گفت: اولویت در استان قم می تواند ساخت هتل پنج ستاره نباشد 
چرا که خیلی دیربازده است اما خانه مسافرها و هتل های کوچک تر 

می تواند زودتر به نتیجه برسد.
وی از مدیران استان خواست شرایط فراهم کنند تا شهر قم به 

عنوان یک مقصد گردشگری به صورت پایدار مطرح شود.
معاون رئیس جمهور خطاب به مدیرانی که در جلسه گزارش ارائه 
کردند، گفت: مطالبی که مطرح شد بسیار کلی است و باید برای 

جلسات بعد اقدامات راهبردی را مشخص و مطرح کنید.
وی به مطرح شدن مشکلات متعدد با بانک ها در گزارش ها اشاره 
کرد و افزود: استان های دیگر به آن صورت مشکلی با بانک ندارند 

پس باید این مشکل را به صورت استانی حل کرد.
 

استاندار قم عنوان کرد
استفاده از ظرفیت بخش خصوصی در اجرای پروژه های 

نیمه تمام
استاندار قم هم در این جلسه با اشاره به اینکه مدیریت استان برای 
حل مشکلات اقتصادی نیاز به اختیارات بیشتر دارد گفت: تحقق 

اقتصاد مقاومتی منوط به واگذاری این اختیارات است.
سید مهدی صادقی با اشاره به تلاش برای استفاده از ظرفیت 
بخش خصوصی در اجرای پروژه های نیمه تمام اظهار داشت: قوانین 
و مقررات مزاحم در راستای جذب سرمایه گذاری خصوصی و اجرای 

ماده ٢7 بسیار است.
استاندار قم خواستار شد:

استاندار قم با اشاره به برخي مشکلات موجود در زمینه ي افزایش 
اشتغال افزود: مشکلات تسهیلات بانکي، مالیاتي و بهاي انرژي از 
جمله مسائل مهمي هستند که بر قیمت تمام شده محصولات 

تاثیرگذار مي باشند.
وي سیاست ها و دستورالعمل هاي ابلاغي اقتصاد مقاومتي را مورد 
توجه قرار داد و گفت:تفویض اختیار به مدیران استاني مي تواند تا حد 

زیادي در حل مشکلات موثر باشد.
صادقي با بیان اینکه برخي قوانین مزاحم جذب سرمایه گذاري را با 
مشکل مواجه کرده است تصریح کرد: تصمیم گیري به صورت ملي 
و حذف این قوانین موجب افزایش سرمایه گذاري در سطح استان 

و کشور خواهد شد.

 رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم  :
تحقق اقتصاد مقاومتی به توسعه اختیارات

 مدیریت استانها است 
رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم  نیز در این جلسه  گفت: 
برای حل کردن مشکلات اقتصادی استان و تحقق اقتصاد مقاومتی 

نیاز به 
سید حسن رضوی در پاسخ به انتقاداتی درباره مطرح شدن مباحث 
کلی در این جلسه اظهار داشت: بسیاری از مشکلات واحدهای 
صنعتی و بخش های اقتصادی با جزئیات در جلسات بررسی شده اما 

برای حل مشکلات اختیارات لازم را نداریم.
وی با اشاره به مطرح شدن گلایه هایی درباره بانک های استان قم 
افزود: جلساتی با بانک ها داشته ایم و همواره صحبت این بوده که 

اختیارات کافی به آن ها داده نشده است.
رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم با اشاره به برگزاری 1۵ 
جلسه اقتصاد مقاومتی در استان قم گفت: بررسی های بسیاری بر 
موضوعات صورت گرفته اما ساختارهای اداری و مالی مانع از ورود 

بخش خصوصی به عرصه اقتصاد است.
وی به رکود حاکم بر اقتصاد کشور اشاره کرد و گفت: در چنین 
شرایطی بسیاری از واحدهای اقتصادی با مشکل فروش مواجه 

هستند.
رضوی مالیات را مانع دیگر در مسیر تسهیل امور اقتصادی دانست 
و اظهار داشت: مشکلات مالیاتی و همینطور مالیات معوق، واحدهای 
اقتصادی را زمین گیر کرده، این درحالی است که با تغییرات مدیریتی 

در استان بخش زیادی از مشکلات در حال رفع شدن است.
تعطیلی 2۹ درصد واحدهای صنعتی در قم

به گفته وی، در استان قم ٢۹ درصد واحدهای صنعتی تعطیل 
هستند که عمده ترین مشکلات آن ها بازار فروش، کمبود نقدینگی، 

مالیات، فرسودگی ماشین آلات و مشکلات زیربنایی است.
وی از شناسایی طرح های قابل واگذاری به بخش خصوصی خبر 
داد و گفت: تاکنون 6٢ طرح قابل واگذاری شناسایی شده که از 
این تعداد 1۹ طرح نیمه تمام، ۹ طرح تکمیل شده و 3٤ طرح 

جدید است.
مسئله  در  قم،  استان  بوجه  و  برنامه  سازمان  رئیس  گفته  به 
رونق دهی به واحدهای صنعتی، برخی مواردی که بانک های استان 
روبه رو هستند الزامات قانونی است که آن الزامات موجب می شود 
که سرمایه گذار اگر بخواهد وارد این عرصه شود مشکلاتش بیشتر 

خواهد شد.
وی افزود: بانک های خصوصی پای کار نیستند و با اینکه نیمی از 

منابع در اختیارشان هست اصلًا همراه نیستند.
در حد وسع  تجاری  و  دولتی  بانک های  داشت:  اظهار  رضوی 

زحماتی کشیده اند اما موانعی دارند که باید به فوریت برطرف شود.
پیگیری برای احداث نیروگاه برق در قم

گفت:  تولیدی  واحدهای  گاز  تأمین  مشکل  به  اشاره  با  وی 
تخصیص های جدید در این زمینه گرفته شده اما اجرای طرح ها به 

پیمانکاران واگذار شده که نیاز به حمایت دولت داریم.

رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم موضوع دیگر را مشکل 
تأمین برق در استان قم دانست و اظهار داشت: پیشنهاد احداث 
نیروگاه در این زمینه ارائه شده بود که ما احداث پست پیشنهاد داده 

بودیم که 1۵٠ میلیارد تومان هزینه دارد.
وی ابراز کرد: در حال پیگیری این موضوع هستیم تا بدون احداث 
نیروگاه 6٠٠ مگاوات پست احداث کنیم و در عین حال جذب 

سرمایه گذار برای نیروگاه هم یکی از مسائل ما است.
رضوی با اشاره به اینکه در بحث تأمین آب صنعت بیشترین مشکل 
را داریم اضافه کرد: بالاترین هزینه زیرساختی در استان قم آب است. 
پیگیری و مکاتباتی شده است و قول های گرفته ایم که هنوز به عمل 

نرسیده است.

امیرآبادی فراهانی نماینده مردم قم:
 دولت برای معضل بیابان زایی در قم چاره اندیشی کند 

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی  نیز در این  حلسه 
گفت :دولت باید با احقاق حقابه های زیست محیطی از بیابان زایی 

در قم جلوگیری کند. 
احمد امیرآبادی فراهانی با اشاره به اهمیت تحقق حقابه های زیست 
محیطی استان قم اظهار داشت: مشکلات زیادی را الان به دلیل 
تأمین نشدن این حقابه ها می بینیم و در آینده نه چندان دور مسئله 

دریاچه نمک به یک بحران تبدیل خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه بیابان از سمتی به هشت کیلومتری و از سمت 
دیگر به ٢8 کیلومتری شهر رسیده است، افزود: باید فکر اساسی برای 

استان قم در این زمینه در دولت صورت بگیرد.
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی با اشاره به وضعیت 
اقتصادی استان قم گفت: برای اولین بار در بهار امسال بیکاری 1٤ 
درصد را تجربه کردیم که این در بحث بیکاری استان قم بعد از 

انقلاب بی سابقه است.
وی افزود: مسئله صادرات فرش قم یک بحثی است که رهبر معظم 
انقلاب هم به آن تأکید کردند و این هم اگر در دولت مورد توجه قرار 

بگیرد اثرات خوبی خواهد شد.
امیرآبادی با اشاره به اینکه تلاش مجلس شورای اسلامی این است 
که در برنامه ششم طرح ریزی خوبی برای آینده کشور شود خطاب 
به رئیس سازمان میراث فرهنگی گفت: از سازمان صنایع دستی در 
مجلس کسی پیگیر موضوعات برنامه ششم نیست و باید از فرصت 

باقی مانده استفاده کنند.
بین  گردشگری  و  فرهنگی  میراث  مباحث  داشت:  ابراز  وی 
دستگاهی است اما به این دلیل که متولی موضوع سازمان میراث 
فرهنگی است باید تلاش شود تا مشکلات پیش رو در برنامه ششم 

حل شود.

معاون عمرانی  استاندار قم ؛
ظرفیت احداث 2۷ هزار تخت اقامتی در بلوار پیامبر 

اعظم)ص(
 معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم  نیز دراین جلسه از 
وجود ظرفیت برای احداث ٢7 هزار تخت اقامتی در بلوار پیامبر 

اعظم)ص( خبر داد. 
محسن بهشتی با اشاره به عملکرد کارگروه امور زیربنایی این ستاد 
اظهار داشت: یکی از مسائلی که در این کارگروه پیگیری می کنیم، 

راه احداث دریاچه نمک قم است.
برای  مسیری  گذشته  سال های  در  قم  اینکه  به  اشاره  با  وی 
دسترسی به این دریاچه نداشته ابراز کرد: وجود این مسیر موجب 
بهره برداری از ظرفیت معدنی و گردشگری دریاچه نمک برای استان 

قم خواهد شد.
معاون استاندار قم به مشکل آب استان به عنوان یکی از معضلات 
زیرساختی استان اشاره کرد و افزود: احداث تصفیه خانه پساب 
پردیسان از موضوعاتی است که در راستای بهبود استفاده از منابع 

آبی در دستور کار قرار دارد.
وی ادامه داد: با وجود اینکه اجرای طرح انتقال آب از سرشاخه های 
دز وضعیت تأمین آب در استان قم را قدری بهبود داده اما هنوز این 

یکی از مشکلات ریشه ای استان است.
هوشمندسازی شیرآلات آب

بهشتی با اشاره به اهمیت صرفه جویی در مصرف آب گفت: یکی 
از طرح هایی که در این زمینه در کارگروه امور زیربنایی مطرح شده، 
هوشمند ساختن شیر آلات در سطح ادارات و اماکن عمومی استان 

که موجب کاهش مصرف زیادی می شود.
وی افزود: رصد کردن پروژه های عمرانی استان و تسریع در اجرای 

پروژه ها از دیگر اقدامات کارگروه است.
معاون استاندار قم با اشاره به اهمیت بخش گردشگری در اقتصاد 
استان ادامه داد: ما ظرفیت خوبی در بلوار پیامبر اعظم)ص( در هتل 
سازی داریم چرا که کاربری این مسیر که بین حرم مطهر و مسجد 
جمکران بیشتر اقامتی و گردشگری است و به دلیل موقعیت خوبی 

که دارد می تواند ظرفیت بسیار خوبی محسوب شود.
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر 1٠ هزار تخت فعال اقامتی 
در استان قم داریم و 1٠ هزار تخت در حال احداث ابراز کرد: بلوار 
پیامبر اعظم)ص( ظرفیت ایجاد ٢7 هزار تخت اقامتی را بین دو مرکز 

زیارتی مهم دارد.
بهشتی گفت: تا کنون هر میزان هتلی که در قم ایجاد شده ضریب 
اشتغال بالای 8٠ درصد بوده و این نشان می دهد هتل سازی در 

استان قم سود اقتصادی خواهد داشت.
کمبود امکانات اقامتی در قم

وی با اشاره به اینکه کمبود ماندگاری مسافر به دلیل کمبود امکانات 
اقامتی در استان قم است ابراز داشت: مشکلی که در مسیر هتل 

سازی وجود دارد کمبود سرمایه در گردش است.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم معتقد است برای بخش 
گردشگری در برنامه ششم باید تسهیلات تکلیفی در نظر گرفته شود.

وی افزود: محور توسعه استان قم طبق سند چشم انداز توسعه 
و آمایش قم گردشگری است اما هیچ منبع تعریف شده ای برای 
این بخش در سیستم بانکی نداریم و این موضوع ما را با چالش 
سرمایه گذاری دچار کرده چرا که هتل سازی هزینه بسیاری دارد و 

بازگشت سرمایه آن کوتاه مدت است.
اهتمام در مرمت آثار تاریخی

بهشتی به سیاست واگذاری بناهای تاریخی به بخش خصوصی 
اشاره کرد و گفت: در قم ظرفیت خوبی در بناهای تاریخی داریم و 
مشارکت بخش خصوصی موجب احیای بافت و افزایش ماندگاری 

جمعیت خواهد شد.
وی با گلایه از کمبود منابع در مرمت خانه های تاریخی اضافه کرد: 
سازمان میراث فرهنگی باید کار مرمت را انجام دهد تا زمینه واگذاری 
و استفاده از ظرفیت ها به وجود بیاید چرا که بخش خصوصی معمولًا 

در امر مرمت وارد نخواهد شد.

معاون استاندار قم به موقعیت استان در شاهراه مواصلاتی 17 
استان کشور اشاره کرد و گفت: برای استفاده بهتر از ظرفیت راه های 
استان قم سه طرح در نظر گرفته شده که ارتقای محور قم جعفریه و 
بزرگراه قم به سلفچگان و همچنین احداث کمربندی جدید شهر قم 

این سه طرح را تشکیل می دهند.
وی افزود: کمربندی کنونی شهر قم ناقص است و به دلیل توسعه 
شهر، ترافیک درون و برون شهری در آن مختل شده که اهمیت 
پروژه و پیگیری مدیران استان موجب شده این پروژه جزو هشت 

پروژه ای باشد که وزارت راه در اولویت قرار داده است.
پایلوت شهرسازی ریل پایه در قم

بهشتی به پروژه ۵ میلیارد یورویی قطار پرسرعت تهران - قم - 
اصفهان اشاره کرد و گفت: این پروژه نقش موثری در توسعه استان 

خواهد داشت.
به گفته وی، نحوه عبور این خط از قم و رسیدن به ایستگاه راه آهن 
و ایجاد تبادل با دو خط مترو از موضوعاتی است که در حال حاضر 

در این پروژه در حال تصمیم گیری است.
وی معتقد است شهر قم با وجود ایستگاه راه آهن داخل شهر، 
قطار پر سرعت، دو خط مترو و یک خط منوریل می تواند شهرسازی 
ریل پایه داشته باشد که نتیجه این شهرسازی کاهش از بار ترافیک 

جاده ای و افزایش ایمنی در سفرها خواهد بود.

 معاون سازمان میراث فرهنگی٬ صنایع دستی و گردشگری:
نباید سرمایه گذاران در قم با مجهولات متعدد روبه رو 

شوند 
معاون سازمان میراث فرهنگی٬ صنایع دستی و گردشگری نیز در 
این جلسه خواستار حمایت بیشتر از سرمایه گذاران بخش گردشگری 
در قم شد و گفت: سرمایه گذاران در قم نباید با مجهولات متعدد 

روبه رو شوند. 
برای  قم  استان  به ظرفیت های  اشاره  مرتضی رحمانی موحد 
پیشرفت اقتصادی اظهار داشت: محوریت گردشگری مذهبی قم 
در اسناد توسعه بالادستی، رویکردی است که با تمام سیاست های 

ابلاغی ستاد اقتصاد مقاومتی انطباق دارد.
وی ضمن تأکید بر این نکته که با توجه به محوریت گردشگری 
مذهبی در اسناد بالادستی استان قم باید ظرفیت های ترکیبی را 
برای ماندگاری بیشتر مسافران در نظر بگیریم، گفت: باید امور را 
در این عرصه تسهیل کرد و سرمایه گذار برای ایجاد زیرساخت های 

گردشگری نباید با مجهولات متعدد رو به رو شود.
معاون سرمایه گذاری و برنامه ریزی سازمان میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری با اشاره به اینکه کویر و طبیعت گردی یکی از 
ظرفیت های قم است، اظهار داشت: سیاست های کویرنوردی از سوی 

دولت تدوین شده و استان قم بر اساس آن باید کار را پیش ببرد.
وی افزود: ما نمی توانیم فقط روی کانون محدود مرکزی شهر قم 
تمرکز کنیم و بگوییم تمام زائران در طول سال فقط باید در این نقطه 
بیایند بلکه باید زیرساخت ها طوری توسعه پیدا کند که گردشگری 

در بخش های مختلف استان توزیع شود.
رحمانی موحد با اشاره به اینکه مدت اقامت در استان قم از چند 
ساعت تقریبا به یک روز رسیده است، ادامه داد: تعداد متقاضیان 
بوم گردی و اقامت محلی در استان قم بیشتر شده که باید اینها را 

حمایت کرد.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم 
خبر داد؛

تحقق 2 میلیارد تومان سرمایه گذاری 
در بخش گردشگری قم

 مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم 
نیز در این جلسه  از تحقق دو میلیارد تومان سرمایه گذاری در بخش 

گردشگری در استان قم خبر داد. 
عیسی رضایی ظهر پنج شنبه در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی که با 
حضور معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری در استانداری قم برگزار شد، با اشاره به تصویب 
سند برنامه اقتصاد مقاومتی در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی اظهار 
داشت: در این سند تاکید شده که گردشگری محور توسعه استان 

قم است.
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر 1٠ هزار تخت اقامتی در استان 
قم داریم که باید به 3٠ هزار تخت برسد، افزود: نیمی از گردشگران 
ورودی کشور زائر هستند و به قم می آیند و سالانه دو و نیم زائر 

خارجی در قم داریم.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم با 
اشاره به اینکه ظرفیت 1٠ هزار تخت با خانه مسافرهایی محاسبه 
شده که شرایط مناسبی ندارند، ابراز داشت: در حال حاضر بخش 
خصوصی نزدیک به دو میلیارد تومان سرمایه گذاری در بخش 

گردشگری استان قم انجام داده است.
به گفته وی، پروژه های کنونی بخش گردشگری در استان قم چهار 
هزار تخت را شامل می شود که هفت هزار اشتغال در سطح استان 

ایجاد می کند.
رضایی افزود: در سال جاری با چهار پروژه گردشگری که به بهره 

برداری رسید نزدیک به 7٠٠ اشتغال پایدار در استان به وجود آمد.
عدم کمک دولت به ایجاد زیرساخت های گردشگری

وی با اشاره به اینکه گردشگری پاسخگوی بسیاری از نیازهای 
استان است، اضافه کرد: مشکل عمده ما در این زمینه کافی نبودن 

تسهیلات است.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم 
معتقد است سازمان میراث فرهنگی و گردشگری باید راهکاری را 

پیش بینی کند که استان قم بتواند به 3٠ هزار تخت اقامتی برسد.
وی با اشاره به اینکه بر اساس سند چشم انداز 1٤٠٤ باید در سال 
از 1٠ میلیون زائر خارجی پذیرایی کنیم اضافه کرد: برای اینکه به 
این هدف برسیم باید کار ویژه ای برای سه استان خراسان رضوی، 
قم و فارس انجام شود. رضایی با اشاره به اینکه استان قم در بخش 
زیرساخت های گردشگری تا به حال کمکی نداشته گفت: بر اساس 
ماده 1٠ و 1٢ قانون برنامه توسعه باید به استان های زائرپذیر در این 

عرصه کمک شود.

مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی قم مطرح کرد؛
تنگ نظری در واگذاری زمین به بخش صنعت در قم

 مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم  نیز در این 
جلسه از تنگ نظری که در استان قم نسبت به واگذاری زمین به 

واحدهای صنعتی وجود دارد، انتقاد کرد. 
امیر طیبی نژاد با اشاره به اینکه در استان قم 11 شهرک و ناحیه 
صنعتی وجود دارد، اظهار داشت: مساحت کل اراضی 3 هزار و 6٠٠ 

هکتار است که ٢ هزار هکتار در فاز عملیاتی است.

به گفته وی، شهرک های صنعتی مانند شکوهیه، محمود آباد 
و سلفچگان عام هستند. قنوات تخصصی صنایع چوب و شهرک 

شهاب شهرک صنوف و چاپ است.
مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم اظهار داشت: 
در دو ناحیه صنعتی زمین قابل واگذاری نداریم و بقیه شهرک ها و 

نواحی امکان واگذاری زمین برای سرمایه گذاری وجود دارد.
وی با اشاره به اجرای طرح عارضه یابی صنایع کوچک در استان قم 
ادامه داد: 1٢3٤ واحد در این راستا بررسی شده که از مجموع این 

واحدها، ٤3 درصد صنایع شیمیایی 3۵ درصد فلزی بودند.
طیبی نژاد ادامه داد: 6٤ درصد واحدها فعالیت مستمر داشتند و 
٢3 درصد تعطیل هستند و ۹ درصد فعالیت مقطعی دارند که سال 

گذشته توانستیم 3٠ واحد را به گردونه بهره برداری برگردانیم.
کمبود نقدینگی، فقدان بازار و مشکلات تأمین مواد اولیه و عدم 
ورود ماشین آلات به دلیل تحریم ها از مشکلات واحدهای صنعتی 

است که وی به آن اشاره کرد.
مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم افزود: ایجاد 
نمایشگاه محصولات واحدهای تولیدی در شهرک های صنعتی، 
حضور خوشه سوهان در نمایشگاه بین المللی تهران و چین، انعقاد 
قرارداد برای حضور خوشه سنگ در نمایشگاه بغداد و حضور تجار 
عراقی در قم و ... از جمله اقدماتی است که برای بهبود وضعیت 

واحدهای صنعتی در قم انجام داده ایم.
وی افزود: زمانی بود که صادرات سنگ یکی از صادرات خوب 

استان ما بوده اما وضعیت امروز مانند گذشته نیست.
طیبی نژاد اظهار داشت: برنامه ریزی برای مطالعات بازار خوشه 
سوهان در کشور امارات انجام شد و ایجاد کنسرسیوم های صادراتی 

در خوشه سوهان و سنگ تحولات خوبی در این زمینه ایجاد کرد.
بخشودگی معوقات واحدهای صنعتی

وی با اشاره به آموزش و تجلیل از کارآفرینان برتر صنایع چوب 
و سوهان و برگزاری هفت تور صنعتی برای مدیران و کارشناسان 
صنعتی ادامه داد: برای اولین بار در کشور شناسنامه فرش را برای 

صادرات ایجاد کردیم که در همین ماه رونمایی خواهد شد.
اعطای یک میلیارد و ٢۵٠ میلیون تومان بخشودگی و مشوقات به 
واحدهای صنعتی مستقر در شهرک های صنعتی از دیگر اقداماتی 

بود که مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی به آن اشاره کرد.
به گفته وی، از 361 طرحی که در شهرک ها متقاضی تسهیلات 
بوده اند، 67 طرح موفق به اخذ تسهیلات شده اند که 13٢ میلیارد 

تومان از این محل به طرح ها کمک شده است.
طیبی نژاد افزود: بانک صنعت و معدن بیشترین همکاری رادر این 
زمینه داشته اما این نشان دهنده این است که بانک ها باید همراهی 

بیشتری داشته باشند.
وی ادامه داد: اعتبارات دولتی در مجموعه شرکت شهرک ها بسیار 
کم است و بسیاری از هزینه هایی که به تولید کنندگان تحمیل 

می شود ناشی از همین اندک بودن اعتبارات است.
مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم اظهار داشت: 
بزرگ ترین سنگبری خاورمیانه در سلفچگان با داشتن خط کامل 

تولید به دلیل کمبود حمایت راکد مانده است.
برگزاری کاربردی تر جلسات اقتصاد مقاومتی

وی با اشاره به اینکه جلسات اقتصاد مقاومتی باید کاربردی تر برگزار 
شود، گفت: جلسات را می توانیم در واحدهای نیمه کاره یا تعطیل 
برگزار کرده و با مدیران رو به رو شویم تا از نزدیک مشکلات را 

لمس کنیم.
طیبی نژاد با اشاره به اینکه بیکاری در استان قم در حال حاضر 
بی سابقه است، افزود: همین یک واحد سنگبری می تواند هزار نفر 
را شاغل کند و از این دست واحدها تعداد قابل توجهی در استان 

وجود دارد.
وی به مشکل کمبود برق در شهرک های صنعتی اشاره کرد و 
گفت: کمبود برق در شهرک های صنعتی قم از مهمترین مشکلاتی 

است که باعث توقف در فرایند تولید می شود.
مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم ابراز داشت: 
قسمت عمده ای از این مشکل در حال حل شدن است اما در دراز 

مدت با مشکلات جدی در این زمینه رو به رو هستیم.
وی معتقد است قم به دلیل نزدیک بودن به تهران، مأمنی برای سر 
ریز سرمایه گذاری تهران در خواهد بود و به همین دلیل در آینده با 

مشکل عمده برای تأمین برق رو به رو خواهد شد.
مشکل زیرساخت های صنعتی

طیبی نژاد با اشاره به اینکه اگر تحریم و رکود در سال های اخیر 
نبود برای تأمین برق واحدها به مشکل بر می خوردیم، گفت: تأمین 
گاز مشکل دیگر شهرک ها است که سهمیه گاز به سختی واگذار 

می شود.
وی به کمبود آب به عنوان مشکل زیرساختی دیگر صنعت قم 
اشاره کرد و افزود: تقاضا برای استفاده از آب سرشاخه ها در این زمینه 

پاسخی نداشته است.
مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم مشکل دیگر 
در قم را اخذ زمین برای صنعت دانست و گفت: در این زمینه هم 
با تنگ نظری بسیاری رو به رو هستیم. درحالیکه استان های مجاور 
ما این مشکل را ندارند و به سادگی زمین در اختیار صنعت قرار 

داده می شود.

رئیس اتحادیه صادر کنندگان استان قم تأکید کرد؛
لزوم حمایت دولت از صنعت فرش قم

 رئیس اتحادیه صادر کنندگان استان قم نیز در این جلسه  بر لزوم 
حمایت دولت از صنعت فرش قم برای توسعه اشتغال زایی تأکید کرد. 
حسن آقاجانی با اشاره به اینکه وضعیت اقتصاد و اشتغال مطلوب 
نیست، اظهار داشت: همین موضوعات موجب آسیب های اجتماعی 

در کشور هم شده است.
وی معتقد است گره اصلی اقتصاد کشور، ارزش تمام شده کالا در 
کشورمان است که هر روز بالاتر می رود و این مسئله اقتصاد را خفه 
می کند. رئیس اتحادیه صادر کنندگان استان قم با اشاره به بالا رفتن 
هر روزه هزینه های تولید در کشور گفت: طبق مطالعات ما می توانیم 

۵8 درصد هزینه تولید را پایین بیاوریم.
وی افزود: پیشنهاد ما این است که دولت بانک های خودش را 
به عنوان محور حمایت از تولید در نظر گرفته و وام های به سود ۹ 
درصد به تولید اختصاص دهد. در انتخاب واحدهای تولیدی هم باید 
واحدهایی انتخاب شوند که بیشترین مواد اولیه را از داخل کشور 
تهیه کنند. آقاجانی با تأکید بر اینکه اقتصاد کشور جراحی لازم دارد، 
ابراز داشت: اگر فقط بخواهیم تماشاچی باشیم هیچ مشکلی حل 

نمی شود.
وی با اشاره به اینکه بالا بردن هر ساله حقوق کارگر کار اشتباهی 
است، گفت: باید به صورت غیر نقدی به کارگران کمک کرد تا 

هزینه ها افزایش نیابد.
دریافت ٢٢ درصد مالیات بر ارزش افزوده

اینکه  به  اشاره  با  قم  استان  کنندگان  صادر  اتحادیه  رئیس 
ارزش افزوده تا ٢٢ درصد از تولید دریافت می شود، ادامه داد: در 
تمام استان ها پلیس مالیاتی داریم که سخت ترین شرایط را برای 

تولیدکننده به وجود آورده است.
وی گفت: در تمام دنیا وقتی در قالب یک واحد صنعتی برق 
بیشتری مصرف می شود، جایزه می دهند ولی اینجا جریمه می گیرند. 

در واقع جریمه می کنند که چرا تولید کرده ای.
جلسات  از  انتظار  مورد  خروجی  اینکه  به  اشاره  با  آقاجانی 
اقتصاد مقاومتی به دست نیامده، افزود: اگر به جایی می رسیم که 
پیشنهاداتی که ارائه می شود، اجرایی شود بسیار خوب است چرا که 
اکنون سیستم خوبی وجود دارد اما خروجی مطلوب گرفته نمی شود.

وی با اشاره به ضرورت حمایت دولت از صنعت فرش قم، گفت: با 
رونق صنعت فرش در قم می شود با ٢.۵ میلیون تومان اشتغال ایجاد 
کرد در حالی که در دنیا بین 8٠ تا ٢٠٠ میلیون تومان برای ایجاد 

یک شغل سرمایه نیاز هست.
رئیس اتحادیه صادر کنندگان استان قم معتقد است دولت باید 
وام هایی اختصاص دهد تا اشتغال قم توسط قالی بافان که مدتی 

است فراموش شده اند، دوباره ساماندهی شود.

در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی استان قم مطرح شد

 مهلت دوهفته ای معاون رییس جمهور به استان قم






